
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران کشور با بیان 
اینکه کشــور ما یک رئیس جمهور صادق و مرد میدان را از 
دست داده و فقدان ایشان ضایعه بزرگ و دردناکی برای امت 
اســت، تصریح کرد: در مجموعــه اداره کل حفاظت محیط 
زیست استان تهران همانند گذشته و حتی با جدیت بیشتر 

برای انجام وظایف و تکالیف قانونی خود تلاش می کنیم.
علیرضا مزینانی در گفت و گو با ایســنا با بیان اینکه شهادت 
آیت الله رئیســی برای انقلاب و ملت ایران ضایعه بزرگی بود، 
گفت: رئیس جمهور شهید، مردمی بود و تمام دغدغه اش رفع 
مشکلات مردم به ویژه محرومان جامعه بود و برای همین در 

دل عموم مردم جا داشت.
وی با بیان اینکه یکی از مهمترین شاخصه های دولت سیزدهم 
به ویژه شهید آیت الله رئیسی نگاه تعاملی با مجلس بود و این 
موضوع در موفقیت در زمینه مدیریــت موضوعات مختلف 
کشور بسیار موثر بوده است، افزود: ایشان با رای میلیونی مردم 
به عنوان رئیس جمهور منتخب شد و با وداع میلیونی مردم هم 
رفت و در ادبیات سیاسی ما واژه شهادت را در بین مسئولان 

کشور بعد از سال ها زنده کرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با بیان اینکه 
رویکرد دولت به ویژه رئیس جمهور شــهید در حوزه محیط 

زیست کشور نیز همواره توسعه و رشد اقتصادی کشور توامان 
با حفظ محیط زیست بوده اســت، اظهارکرد: ایشان موضوع 
محیط زیســت را همواره هم تراز با توسعه می دانستند و این 
نگاه دولت در امور برای دســتگاه محیط زیست کشور بسیار 
حائز اهمیت بوده اســت. مزینانی با تاکید بر اینکه با شهادت 
دکتر رئیسی، کشور ما یک رئیس جمهور صادق و مرد میدان 
را از دست داده و فقدان ایشان ضایعه بزرگ و دردناکی برای 
کشور اســت، اظهارکرد: اما همانطور که مقام معظم رهبری 
نیز فرمودند تلاش ها برای انجام امور کشور همچنان و باقوت 
بیشتر ادامه خواهد داشت و خللی در این روند به وجود نخواهد 
آمد. ما نیز در مجموعه اداره کل حفاظت محیط زیست استان 
تهران همانند گذشــته و حتی با جدیت بیشــتر برای انجام 

وظایف و تکالیف قانونی خود تلاش می کنیم.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با بیان اینکه 
اقدامات انجام شــده در اســتان تهران نیز بر اســاس اسناد 
بالادســتی و سیاســت های کلی نظام و ابلاغی مقام معظم 
رهبری در حوزه محیط زیست و تاکید دولت قوی و مردمی 
ســیزدهم بوده اســت، تصریح کرد: ایــن اقدامات درجهت 
سامان بخشی به چالش های موجود در حوزه آب، خاک، هوا و 
تغییر اقلیم و جلوگیری از تخریب محیط زیست صورت گرفته 

و خوشبختانه با نگاه و رویکرد محیط زیستی دولت سیزدهم 
عمده مسائل و مشکلات با جدیت پیگیری و رفع شده است.

وی در ادامه در خصوص اقدامات انجام شده این اداره کل در 
طول دولت سیزدهم با اشــاره به پایش حدود ۲۹ هزار واحد 
صنعتی و خدماتی استان از ابتدای دولت تا کنون افزود: این 
پایش ها منجر به صدور ۹۹۵۲ اخطاریه زیست محیطی برای 

واحدهای آلاینده شده است.
مزینانی با اشاره به دیگر اقدامات انجام شده در حوزه محیط 
زیست انســانی طی این مدت اظهار کرد: پلمب ۴۲۶ واحد 
آلاینده و غیرمجاز، جمع آوری و انتقال ۹۰۵ واحد صنعتی، ۱۶ 
هزار و ۴۲۶ مورد خوداظهاری واحدهای صنعتی و خدماتی نیز 
از دیگر اقدامات از ابتدای آغاز به کار دولت سیزدهم تاکنون 

بوده است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست اســتان تهران با بیان اینکه 
همچنین از ابتدای دولت مردمی سیزدهم تا پایان اردیبهشت 
ماه امسال در مجموع ۱۰۴۰ پرونده حقوقی در مراجع قضایی 
برای تخلفات محیط زیستی و تهدید علیه بهداشت عمومی 
تشکیل شده است، خاطرنشان کرد: با پیگیری های انجام شده 
در مجموع ۱۲۱۴ حکم توسط مرجع قضایی برای پرونده های 

متشکله و قبلی صادر شد.

مزینانی ادامه داد: از ابتدای دولت سیزدهم تا پایان اردیبهشت 
ماه امسال بیش از ۱۲۳ هزار و ۵۹۰ متر مربع از اراضی ملی با 
پیگیری حقوقی این اداره کل و با حکم قضایی رفع تصرف و به 

بیت المال بازگردانده شد.
وی پیگیری اجرایی شــدن برنامه عمل حفاظت از هشــت 
گونه مهم را از جمله اقدامات شاخص در حوزه محیط زیست 
طبیعی برشــمرد و خاطرنشــان کرد: این برنامه عمل برای 
گونه های جانوری در معرض تهدید و انقراض شــامل پلنگ، 
خرس قهــوه ای، قوچ و میــش، آهو، هوبــره، بالابان، افعی 
لطیفی و ماهی قزل آلای خال قرمز بوده است. بر اساس این 
برنامه با توجه به نیازســنجی های صورت گرفته، ضرورت ها 
و اولویت های حفاظتــی و تحقیقاتــی همچنین فرصت ها، 

تهدیدها و ظرفیت های موجود مورد بررسی قرار می گیرد.
مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان تهران با اشاره به 
پیگیری اصلاح مرز مجموعه حفاظتــی جاجرود، تداخلی با 
شهرستان پردیس و پاکدشت که منتج به اصلاح مرز در ناحیه 
جنوبی تداخلی با شهرستان پاکدشت به میزان ۲۱۳۴ هکتار 
همچنین الحاق اراضی مستعد موسوم به پاچالک به مساحت 
۹۰۸۹ هکتار به منطقه حفاظت شــده جاجرود شد، تصریح 
کرد: بر همین اساس مشــکلات مردم به لحاظ ساخت و ساز 

در ناحیه اصلاحی همچنین معضلات مربوط به کارگاه های 
مستقر در برخی لکه های صنعتی برطرف شد.

مزینانی در ادامه به تشــریح اقدامات انجام شــده در حوزه 
یگان حفاظت محیط زیست استان پرداخت و گفت: طی این 
مدت ۵۶۳ متخلف شکار و صید دستگیر و با تشکیل پرونده 
به مراجع قضایی معرفی شــدند همچنین در ماموریت های 
ماموران یگان حفاظت تعداد ۸۳ سلاح غیر مجاز، ۲۲۴ سلاح 

مجاز کشف و ضبط شد.
وی با بیان اینکه طی این مــدت در مجموع تعداد ۴۴۴ فقره 
تخلف در سطح اســتان تهران برخورد شده است، اظهارکرد: 
ضرر و زیان وارده به محیط زیست ناشــی از شکار غیر مجاز 
حیات وحش در طول این مدت حدوده ۳۰ میلیارد ریال بوده 

که توسط متخلفان پرداخت شده است.
مزینانی در پایان با تاکید بر اینکه محیط زیست کشور برای 
رسیدن به جایگاه رفیع خود مسیری طولانی در پیش دارد و 
این مسیر نیز با چراغ راهی که رئیس جمهور شهید پیش روی 
ما قرار داده طی خواهد شد، خاطرنشان کرد: همه کسانی که 
توسط دولت شهید جمهور در حوزه محیط زیست مشغول کار 
هستند باید با جدیت اهداف و آرمان های این شهید را ادامه 

می دهند و این بهترین بیعت با ایشان خواهد بود.

رئیس شورای اسلامی شــهر تهران از نهایی شدن روند 
ســاخت واگن های مترو خبر داد. مهدی چمران پیش 
از آغاز دویست وچهلمین جلســه علنی شورای اسلامی 
شهر تهران در تشریح دستور جلسه امروز سه شنبه شورا 
در جمع خبرنگاران اظهار کرد: با توجه به اینکه در چند 
جلسه گذشته فرصت برای بررسی گزارش حسابرسی ها 
فراهم نشد، برای جلسه امروز از ابتدا حسابرسی ها مطرح 
و بررسی خواهد شد. وی اضافه کرد: البته پیش از بررسی 
حسابرسی ها دو لایحه دو فوریتی که از سوی شهرداری 
تهران اجرا شده، مورد بررسی قرار می گیرد. در خصوص 
نام گذاری معبری به نام شهید آیت الله رئیسی نیز اگر تا 
پایان جلسه امروز تنظیم شــود، در صحن مطرح و مورد 

بررســی قرار می گیرد. گزینه های مطرح شــده در این 
خصوص نیز در صحن علنی شورا مطرح خواهد شد.

رئیس شورای اسلامی شهر تهران درباره اورهال و خرید 
اتوبوس ها در سطح شهر تهران و اعتراض برخی شهروندان 
در خصوص مشکلات حوزه حمل و نقل عمومی نیز تصریح 
کرد: در حال حاضر اورهال اتوبوس ها در حال انجام است 
و بیش از ۶۰۰ دســتگاه اتوبوس اورهال شده و مشغول 
فعالیت و خدمت رسانی به شهروندان است. باید گزارشی 
در این خصوص براساس این که مقرر بود به صورت ماهانه 
گزارشی ارائه شود در صحن علنی شورا در حوزه حمل و 
نقل ارائه شود. چمران با اشاره به اینکه در ارتباط با خریدها 
مشکلاتی وجود دارد و موضوع در کش وقوس است، افزود: 

در خصوص خرید اتوبوس ها هنوز به آنجایی که باید برسیم 
نرسیده ایم؛ اما در بحث واگن ها مشکل حل شده اما برای 
اتوبوس ها قرارداد نهایی و عملیاتی نشده است. وی اضافه 
کرد: در داخل کشور قرارداد ساخت ۲۰۰۰ دستگاه اتوبوس 
منعقد شده و به تدریج در حال تحویل است. این قراردادها 
با سه کارخانه منعقد شده که روند ساخت در حال پیگیری 
است. چمران در بخش دیگری از صحبت های خود با اشاره 
به برخی انتقادها مبنی بر این که ریاست شورا در مقابل 
همه سوال ها اعلام می کند که نمی دانم، اظهار کرد: وقتی 
در مورد موضوعی اطلاع ندارم می گویم نمی دانم چرا که 
معتقدم راست و درست صحبت کنم و نمی خواهم وعده 

بی جا بدهم.

سخنگوی قوه قضاییه گفت: بیش از ۲۰ هزار پرونده 
در خصوص اراضی ملی و منابع طبیعی رسیدگی شده 

و منجر به محکومیت بیش از ۲۰ هزار تن شده است.
به گزارش ایســنا، اصغر جهانگیر در نشست خبری 
گفت: حادثه غمبار رحلت شهادت گونه مردمی و عزیز 
و صمیمی خودمان را که بــه اتفاق هیات همراه وزیر 
خارجه مجاهد و امام جمعه محبوب تبریز و جمعی 
دیگر از یاران ایشان به شهادت رسیدند، خدمت ملت 
شریف و داغ دیده ایران و اصحاب رسانه و همکاران خود 
در دستگاه قصایی تسلیت عرض می کنیم چرا که  این 
شهید عزیز قریب ۴۰ سال از عمر خود را در راستای 
احقاق حقوق مردم ســپری کردند و هرجا که بودند 

منشا برکات عظیم شدند. سخنگوی قوه قضاییه گفت: 
امروز فقدان ایشــان دردناک است.  وی افزود: فقدان 
رئیس جمهور شهید برای همه ما مصیبت زا است و  
امیدواریم که به برکت وجود مقام معظم رهبری این 
درد التیام پیدا کند و با ظهور امام زمان دل های مومنین 

و مسلمانان شاد شود.
سخنگوی قوه قضاییه گفت: امیدواریم پاداش خدماتی 
که این بزرگان به جامعه اسلامی تقدیم کردند برای 
آن ها به عنوان یک ذخیره معنوی و گسترده در بهشت 
قرار گیرد و خداوند متعال اجر خیر و جزای شایسته 
را به آن ارواح طیبه عنایــت کند. جهانگیر گفت: ماه 
خرداد سراسر شکوه و حماسه است، در روز سوم این 

ماه، آزادسازی خرمشــهر در عملیات بیت المقدس 
ســال ۱۳۶۱ صورت گرفت که نشــان از اوج ایثار و 
شهادت فرزندان غیور این سرزمین است که توانستند 
خاک کشور را از دست دشــمن بعثی نجات دهند و 
افتخارآفرین باشند. وی افزود: در ادامه ۱۴ خردادماه را 
در پیش داریم که مصادف با رحلت بنیان گذار انقلاب، 
حضرت امام خمینی )ره( است که در حقیقت ایشان 
در دوره جدید با شخصیت و نگاه خود، نگاه نوینی را به 
اسلام وارد کردند و اسلام ناب محمدی را در دنیا زنده 
کردند. هر چه انقلاب اسلامی دارد مرهون زحمات امام 
راحل است که تا ابد هم زنده خواهد بود، چرا که انقلاب 

و ارزش های اسلامی زنده است.

رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه رییس جمهور شهید 
معتقد بود که ریشــه اصلی حرکت در آموزش وپرورش در مسیر 
اجرایی سازی سند تحول بنیادین است، گفت: یکی از درخواست های 
ایشان طرح ریزی مدارسی با عنوان »مدارس مردمی« بود که هدایت 
آن توسط گروه های مردمی و خود مردم انجام شود؛ سازمان مدارس و 
مراکز غیردولتی نیز برنامه ریزی اجرایی آن را انجام داد که نتایجش به 

زودی اطلاع رسانی خواهد شد.
دکتر احمد محمودزاده ضمن عرض تسلیت شهادت رئیس جمهور و 
همراهان ایشان گفت: به جرات می توان گفت آموزش و پرورش مرد 
شریف و بزرگی را از دست داد چرا که ایشان به تربیت نیروی انسانی 
مومن، متعهد، متخصص و انقلابــی در نظام تعلیم و تربیت اعتقاد 

عمیق داشت و تاکید داشــت که ایران قوی در پرتو تعلیم و تربیت 
قوی و مدرسه قوی شکل می گیرد افزود: به دلیل اعتقاد قلبی به این 
موضوع بود که در دو سال گذشته شعارهای سال در مدارس بر همین 

محور نامگذاری شد.
رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی وزارت آموزش وپرورش با بیان اینکه رییس جمهور شهید 
معتقد بود که ریشــه اصلی حرکت در آموزش و پرورش در مسیر 
اجرایی سازی سند تحول بنیادین است، ادامه داد: به همین دلیل 
سند تحول بنیادین آموزش و پرورش در دوره ایشان به عنوان نقشه 
راه اصلی دستگاه تعلیم و تربیت کشــور عملیاتی شد تا آموزش و 

پرورش کانون و محور تعالی آینده ایران باشد.
محمــودزاده توجه به ترمیم ســخت افــزاری دســتگاه تعلیم 

و تربیت را از دیگر دغدغه های رییس جمهور شــهید دانســت و 
گفت: ایشــان همواره تاکیــد داشــتند فضای ســخت افزاری 
دســتگاه تعلیم و تربیت کشــور باید مناســب ســازی شود تا 
 در فضای نرم افــزاری و تربیت تخصصی نیروی انســانی اتفاقات 
موثری روی دهد. وی رتبه بندی معلمان و توجه به کرامت انسانی 
همکاران فرهنگی و بازگشــت به مرجعیت کلاس درس، معلم و 
مدرسه را از دیگر محورهای اصلی آموزش و پرورش در دوره دولت 
شهید رئیسی دانست و افزود: بسیاری از رویدادهای علمی، پژوهشی، 
آموزشــی و تربیتی که از دیر باز در حوزه آموزش و پرورش مغفول 
مانده بود در دوره تصدی ایشان عملیاتی شد چرا که کیفیت آموزش 

و پرورش از دغدغه های اصلی ایشان بود.
رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 

مردمی وزارت آموزش وپرورش با تاکید بر اینکه در نظام تعلیم و 
تربیت کشور باید مسیری که ایشــان برای تربیت دانش آموز در 
تراز انقلاب اسلامی طراحی کرد را تداوم بخشیم، ادامه داد: تفکر 
و اندیشه مکتبی ایشان در هدایت دستگاه تعلیم و تربیت کشور 
منطبق بر مبنای منویات مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، سند 

تحول بنیادین آموزش و پرورش و اسناد بالادستی بود.
محمودزاده با اشاره به اینکه رئیس جمهور فقید بر نقش مشارکت های 
مردمی در تمامی امور تاکید بســیار داشــت، عنوان کرد: یکی از 
درخواست های ایشان طرح ریزی مدارسی با عنوان مدارس مردمی 
بود که هدایت آن توسط گروه های مردمی و خود مردم انجام شود 
و سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های مردمی 
وزارت آمــوزش و پرورش به عنوان محوریت ایــن رویکرد ، برنامه 

 ریزی اجرایی آن را انجام داد که نتایج آن به زودی اطلاع رســانی 
خواهد شد. وی با اشــاره به اینکه مردمی سازی به تنهایی از عهده 
آموزش و پرورش خارج است، تاکید کرد: در امر مردمی سازی که 
ازمطالبات جدی رییس جمهور شهیدمان بود، یک عزم ملی، کار 
جهادی، همفکری و هم افزایی را می طلبد تا به مدد آن بتوانیم به 

اهداف سندتحول بنیادین آموزش و پرورش نزدیک شویم.
رییس سازمان مدارس و مراکز غیردولتی و توسعه مشارکت های 
مردمی وزارت آمــوزش وپــرورش خانواده ها و اولیــاء را یکی از 
ارکان اصلی تربیت دانســت و گفــت: قطعا باید در ایــن زمینه از 
مشــارکت اولیای دانش آموزان برخوردار شــویم و دخیل کردن 
 خانواده ها در تربیت دانش آموزان از اهداف ســند تحول بنیادین

 آموزش و پرورش است.

برگرداندن بیش از ۱۲۳ هزارمترمریع اراضی ملی به بیت المال 

ورود به پرونده فساد در فوتبالساخت واگن های مترو نهایی شد

مطالبه شهید جمهور برای ایجاد »مدارس مردمی«
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رئیس کل بانک مرکزی:

امکان تک نرخی کردن 
ارز وجود ندارد

رشد ۲۸ درصدی صادرات 
محصولات کشاورزی 

خاندوزی: ۶.۵ میلیون نفر 
از خط فقر خارج شدند
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kasbokarnews 

سرمقاله

شرایط ساماندهی 
بازار خودرو 

خودروســاز ها در کشور ما 
ایراد های ساختاری زیادی 
دارند. این اتفاق موجب شده 
هزینه های اضافی بر دوش 
این صنعت سنگینی کند. همچنین با ادامه این روند 
شاهد کاهش بهره وری در این صنعت هستیم. این 
در حالی است که رفع این مشکلات در بازه زمانی 
کوتاه مدت تقریبا غیرممکن است. برای حل آن 
باید یک برنامه ریزی بلند مدت داشت. با توجه به 
وضعیت تولید، واردات و قیمت ارز به نظر می رسد 
مهمترین کار برای این صنعت کاهش تصدی گری 
در بازار است. ســامانه، قیمت گذاری دستوری و 

دخالت در واردات جزو...

  بابک صدرایی، کارشناس 
خودرو 
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شهید رئیسی پرچم دار 
توسعه اقتصاد دانش بنیان 

1000 روز با دولت مردمی؛  

خودکفایی در تولید کالاهای اساسی
صفحه3

صفحه2

تولید  خودرو  افزایش  می یابد
واردات   ۱۰۰  هزار   دستگاه   خودرو   در   سال   جاری

معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی 
گفت: تلاش های مصرانه  رئیس جمهور شهید در 
دیپلماســی فناوری، منجر به گام های موثری در 
مسیر هموارسازی توسعه اقتصاد دانش بنیان شد. به 
گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، جواد مشایخ اظهار کرد: در دولت 
سیزدهم، شاید بیش از هر زمان دیگری شاهد توجه 
به اقتصاد دانش بنیان و عملیاتی شدن این مفهوم در 
اقتصاد کشور بودیم. این نقطه عطف از تغییر نامی 
که در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان صورت 
گرفت هم قابل ردگیری است. مشایخ در این خصوص 
می گوید: براساس این گزاره، علم و فناوری باید در 
جهت خلق ارزش، ثروت و انتفاع برای آحاد جامعه 
قرار گیرد. عملیاتی کردن این مهم، شجاعت بالایی 
می طلبید؛ چرا که ما کشوری مبتنی بر منابع هستیم 
و بیش از صد سال است که استخراج و فروش نفت 
به رکن اصلی اقتصاد ما بدل شده است. در این فضا، 
عهده دار شدن مأموریت توسعه اقتصاد دانش بنیان 
در دولت سیزدهم، نشان دهنده عزم راسخ و ایمان 
آیت  الله رئیسی به زیست بوم علم و فناوری بود. به 
گفته مشایخ به دنبال تغییر عنوان معاونت علمی، 
تغییرات ســاختاری به وقوع پیوست و ستادهایی 
ناظر به ایــن دغدغه جدید، ایجاد و طراحی شــد. 
همچنین، جریانات دیگری در حوزه علم و فناوری 
برای توســعه اقتصاد دانش بنیان به کمک معاونت 
علمی آمد که از آن جمله می توان به تصویب و ابلاغ 
قانون جهش تولید دانش بنیان اشاره کرد که همه 
 اینها به پشتوانه حمایت های معنوی آیت  الله رئیسی 
رقم خورده اســت. وی افزود: همین طور در سایر 
مبادی سیاست گذاری به ویژه در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی و ابلاغ اسناد بالادستی حوزه های توسعه 
فناوری و نوآوری، بسیاری از مصوبات معطل مانده 

در دوره وی ابلاغ شده است...



اقتصاد2
ایران

رشــد ۲۸ درصدی صادرات 
محصولات کشاورزی 

رئیس کل گمــرک ایران از رشــد ۲۴ درصدی 
در وزن و ۲۸ درصــدی در ارزش دلاری صادرات 
محصولات کشاورزی در ســال جاری خبر داد و 
اعلام کرد: در دو ماهه نخست امسال یک میلیون و 
۵۶۲ هزار تن محصولات کشاورزی به ارزش ۶۸۴ 

میلیون دلار از کشور صادر شده است.
محمد رضوانی فر با اشاره به رشد امیدوار کننده 
صادرات محصولات کشــاورزی در سال جاری، 
اظهار کرد: بررسی ها نشان می دهد در فروردین 
و اردیبهشــت ۱۴۰۳، در مجموع یک میلیون و 
۵۶۲ هزار تن محصولات کشاورزی به ارزش ۶۸۴ 
میلیون دلار از کشور صادر شده که نسبت به مدت 
مشابه سال قبل رشــد ۲۴ درصدی در وزن و ۲۸ 

درصدی در ارزش داشته است.
وی افزود: در دو ماهه نخســت سال گذشته یک 
میلیون و ۲۶۰ هزار تن محصولات کشاورزی به 
ارزش ۵۳۶ میلیون دلار از کشور صادرات شده بود 
که رشد امسال بسیار امیدوارکننده است. رئیس 
گمرک ادامه داد: عمده ترین اقلام صادره شــده 
محصولات کشاورزی در ســال جاری به ترتیب 
ارزش عبارتند از سیب ۹۶.۳ میلیون دلار، پسته با 
پوست ۷۴.۱ میلیون دلار، هندوانه ۷۳.۸ میلیون 
دلار، گوجه فرنگی زراعــی ۵۰.۳ میلیون دلار و 

گوجه فرنگی گلخانه ای ۴۴.۷ میلیون دلار است.
رضوانی فر گفت: بررسی آمار صادرات در دو ماهه 
نخست سال جاری نشان می هد اقلام کشاورزی از 
نظر وزنی حدود ۶.۶۶ درصد و ۸.۵۳ درصد از ارزش 
کل صادرات کشور را به خود اختصاص داده  است.

برخورد با بانک های متخلف در 
نرخ سود سپرده

بانک مرکزی با اشاره به کاهش نرخ تورم به استناد 
آمار این بانک و مرکز آمار، بر لزوم پایبندی بانک ها 
بر رعایت نرخ سود مصوب سپرده های بانکی تاکید 
و اعلام کرد: تخلف در خصوص نرخ های ســود 
موجب رقابت کاذب میان بانک  ها، افزایش هزینه 
ها و گرانی تسهیلات می  شود؛ لذا بانک مرکزی، 
هیأت مدیره و هیات عامل بانک هــا را در قبال 
رعایت نرخ سود مصوب سپرده های بانکی پاسخگو 
 می داند و در صورت تخلف، ناچار به برخورد قانونی

 با آنهاست.
به گزارش ایســنا، بانک مرکزی طی نامه ای به 
مدیران شــبکه بانکی کشــور مجددا بر رعایت 
نرخ ســود ســپرده از ســوی بانک های عامل 
تاکید کــرد و هیأت مدیره و هیــات عامل بانک 
ها را در این زمینه مســئول و پاسخگو دانست و 
هشــدار داد که در صورت تخلف از قانون، ناچار 
 به برخورد قانونــی، تعلیق و ســلب صلاحیت 

از آنهاست.
نامه بانک مرکزی بدین شرح است:  احتراما، بدین 
وسیله به استحضار می رســاند به رغم تاکیدات 
این بانک مبنی بر لزوم رعایت ســقف نرخ سود 
انواع سپرده های ســرمایه گذاری و نیز نرخ سود 
تسهیلات، حســب بازرســی های انجام شده و 
گزارش های واصله، برخی از بانک ها و موسسات 
اعتباری همچنان با توسل به روش ها و شیوه های 
مختلف مبادرت به تخطی از نرخ های سود مصوب 

و ابلاغی می نمایند.
مع الوصف ضمــن تاکید بر نخرهــای مصرح در 
بخشنامه ۰۱/۲۸۰۳۷۳ مورخ ۱۴۰۱.۱۱.۱۰ این 
بانک، تصریح می نماید مجوز انتشار اوراق گواهی 
سپرده خاص در مقاطع زمانی مختلف با اهداف 
مشخص بوده و به هیچ وجه به منزله تغییر سیاست 
نرخ سود یا اعلام نرخ سود جدید نبوده و تجهیز و 
تخصیص منابع حاصله صرفا در چارچوب ضوابط 

ابلاغی ذی ربط میسر بوده است.
خاطر نشان می ســازد به موجب مفاد بند )۱۶( 
بخشنامه شماره ۰۱/۲۸۰۳۷۳ مورخ ۱۴۰۱.۱.۱۰ 
این بانک، رئیس کمیته رعایت قوانین و مقررات 
)تطبیق( آن بانک/موسسه اعتباری موظف به ارائه 
گزارش عملکرد بانک/موسسه اعتباری غیربانکی 
در ارتباط با رعایت نرخ های سود به این مدیریت 
کل بوده و در صورت احصاء هرگونه عملکرد مغایر 
با موازین مقرراتی ذی ربــط، عنداللزوم عملکرد 
ایشــان، عضو هیات مدیره مربوطه، مدیرعامل و 
سایر اعضاء هیات مدیره در »کمیسیون احراز و 
لغو تاییدیه صلاحیت حرفه ای مدیران موسسات 
 اعتباری« مــورد بررســی و تصمیم گیری قرار

 خواهد گرفت.
از این رو؛ مقتضی است دســتور فرمایید مراتب 
به قید تســریع و با لحاظ مفاد بخشنامه شماره 
۹۶/۱۴۹۱۵۳ مــورخ ۱۳۹۶.۰۵.۱۶ بــه تمامی 
واحدهای ذی ربط آن بانک/موسسه اعتباری ابلاغ 

و برحسن اجرای آن نظارت دقیق به عمل آید.

اخبار

سرپرست معاونت حمل ونقل 
وزارت صمت ضمن اشــاره 
به اینکه تولیــد خودرو پس 
از چند ســال تجربه کاهش 
تولید، از سال ۱۴۰۰ به بعد 
و در دولت ســیزدهم مجدد به چرخــه  افزایش تولید 
بازگشت، از برنامه ریزی برای افزایش معنادار و قابل توجه 
خودرو در سال جاری در کنار افزایش واردات خودروهای 
برقی، بنزینی و هیبریدی خبر داد و تاکید کرد که تمرکز 
وزارت صمت بر این است که ۸۰ درصد تولید خودروی 

کشور خودروهای اقتصادی باشد.
احمد آقایی در گفت وگو با ایسنا، در رابطه با موضوع تولید 
خودرو در سال جاری و برنامه ریزی برای جهش تولید، 
با بیان اینکه برنامه  مدون و منظمی در راستای افزایش 
تولید به صورت جهشی در دستور کار وزارتخانه قرار دارد، 
اظهار کرد: برنامه ریزی شده که نسبت به سال گذشته 
۲۸ درصد افزایش تولید داشــته و به عدد ۱.۷ میلیون 
دستگاه برسیم. این عدد نسبت به یک میلیون و ۳۴۰ 
هزار دستگاه خودرویی که در سال ۱۴۰۲ تولید شده، 

افزایش معنادار و قابل توجهی خواهد بود.
سرپرست معاونت حمل ونقل وزارت صمت، یادآور شد: 
پس از دوران برجام در سال ۱۳۹۷، با کاهش تولید مواجه 
شدیم و طی چهار سال، تولید به زیر یک میلیون دستگاه 
در سال رســید. از ســال ۱۴۰۰ و در دولت سیزدهم، 
افزایش تولید و رفع موانع تولید آغاز شد. در سال  ۱۴۰۰ 
حدود  ۹۵۰ هزار دستگاه، در سال ۱۴۰۱ به بالای یک 
میلیون و ۲۰۰ دستگاه رسیدیم و سال گذشته نیز عدد 
یک میلیون و ۳۴۰ هزار دســتگاه ثبت شد که افزایش 

قابل توجهی بود.
وی ابراز امیداری کرد طبق پیش بینی از بازار تقاضا در 
میزان مصرف کشور که حدود ۱.۲ تا ۱.۵ میلیون دستگاه 
است، تولید امسال بتواند جبران عقب ماندگی و کمبود 

تولید سال های گذشته را داشته و بازار را به نقطه  تعادل 
عرضه و تقاضا برساند.

این مقام مســئول در ادامه در رابطــه با موضوع عرضه  
خودروها در سامانه یکپارچه، گفت: به خاطر داریم که 
در ســال  ۱۴۰۰، به دلیل همان کاهش تولیدی که در 
سال های ۱۳۹۶ و ۱۳۹۷ به بعد داشتیم، با کمبود عرضه 
مواجه شــدیم که عطش تقاضا در بازار شکل گرفت؛ از 
همین روی، خودروسازان برای عرضه از روش قرعه کشی 
اســتفاده کردند که روش چندان خوبی نبود؛ بنابراین 
دولت به دنبال این بود که بتواند خودروی مناسب را با 

یک روش مناسب در اختیار متقاضیان قرار دهد.
آقایی ادامه داد: بر این اســاس در سال ۱۴۰۱، موضوع 
سامانه یکپارچه مطرح شد که طی دو دوره اجرای آن، 
بالغ بر ۲.۵ میلیون ثبت نام صورت گرفته که بر اساس آن 
مقرر شد کسانی که در سامانه ثبت نام کرده بودند، طی 
یک شیوه نوبت دهی و طبق ظرفیت تولید خودروسازان، 

عرضه صورت گیرد. در سال گذشته، بخش اعظمی از این 
خودروهای تعهد شده، تحویل مشتریان شد و امیدوار 
هستیم که امسال نیز ســال آخر تحویل دهی تمامی 

خودروهای ثبت نامی باشد.  
سرپرست معاون حمل ونقل وزارت صمت، ضمن اشاره 
به تیراژ تولیدی که برای سال جاری وجود دارد، گفت: 
پیش بینی ما این اســت که در نیمه دوم امسال، بحث 
صف را نداشته باشیم و تولید به صورت مداوم و مستمر، 
صورت گیرد و تحویل مشتریان شود همچنین شرایطی 
فراهم شود که مشتری بتواند به صورت مستقیم از خود 
نمایندگی یا از سایت خودروساز، خرید خود را انجام دهد. 
در حقیقت بر اساس آخرین تغییرات صورت گرفته در 
دستورالعمل تنظیم بازار )مصوب شورای رقابت(، همین 
موضوع ذکر و تاکید شد که عرضه خودرو، مستقیما از 
طریق سایت خودروسازان انجام شود و تنها جهت اطلاع 
سامانه یکپارچه، پس از عقد قرارداد، اطلاع رسانی صورت 

گیرد. وی تصریح کرد: طبق رصدی که انجام شد، فعالیت 
دو خودروساز مونتاژی نیز در حال حاضر بر همین اساس 
است و باتوجه به اینکه، صف متقاضی برای عرضه  خودرو 
وجود ندارد، عرضه به صــورت فراخوان های دوره ای از 
طریق سایت خودروسازان انجام می شود. دو خودروساز 
بزرگ نیز بر اساس تقاضایی که وجود دارد، فراخوان ها را 
در سایت خود انجام می دهند و قرارداد را با مشتری منعقد 
می کنند و صرفا اطلاعات آن را در اختیار سامانه یکپارچه 

قرار می دهند.
این مقام مســئول در وزارت صمت در ادامه به موضوع 
واردات خودرو پرداخته و گفــت: واردات خودرو که از 
زمستان سال گذشته آغاز شــد، از اواخر سال گذشته، 
سرعت بیشــتری گرفته و در حال عرضه  است؛ اخیراً 
هم که عرضه  خودروهای برقی را داشــتیم. از ســوی 
دیگر عرضه  خودروهای وارداتــی بنزینی و هیبریدی 
که از طریق ســامانه یکپارچه در ســال گذشته انجام 
 شد، به مرور برای افرادی که انتخاب خودرو داشته اند، 

در حال انجام است.
آقایی اعلام کرد: برای ســال جاری نیز واردات حداقل 
۵۰ هزار خــودرو از هرکدام )۵۰ هزار خــودرو برقی و 
۵۰ هزار خــودروی بنزینی( را در دســتور کار و برنامه 
داریم که این عدد قابل افزایش هم اســت. آمارها نشان 
می دهد زمانی  که هیچ محدودیتی برای واردات خودرو 
نداشتیم، بیشترین آمار واردات در سال ۱۳۹۷ و پس از 
برجام بود که حدود ۱۰۵ هزار خودرو در سال وارد شد. 
ظرفیت ما برای واردات خودرو، بدون هیچ محدودیتی 
در محدوده  ۱۰۰ هزار دستگاه است؛ پیش بینی می شود 
که با همین حدود تعداد، عطش بازار رفع و بازار به تعادل 
خواهد رسید. سرپرســت وزارت صمت تصریح کرد: از 
ســوی دیگر در بحث خودروهای داخلی، تمرکز ما بر 
خودروهای با قیمت مناسب و متناسب برای دهک های 
پایین اســت و حدود ۸۰ درصد تولید هــم به همین 
 خودروهای اقتصــادی و مقرون بــه صرفه، اختصاص 

پیدا خواهد کرد.

واردات ۱۰۰هزار دستگاه خودرو در سال جاری

تولیدخودروافزایشمییابد

رئیس کل بانک مرکزی:
امکان تک نرخی کــردن ارز 

وجود ندارد
رئیس کل بانک مرکزی گفت: در شرایط فعلی 
و در شــرایط تحریم به دلایــل محدودیت ها، 
امکان تک نرخی کردن ارز وجود ندارد. از سوی 
دیگر ایجــاد انتظارات تورمــی منفی از طریق 
کانال های غیر رســمی و بازار قاچاق، موجب 
اثرگذاری بر نرخ ارز شــده و التهاب آفرینی از 
طریق نرخ گذاری های غیررســمی نیز در این 
شرایط مزید بر علت شده است تا به همراه شوک 
ها و مخاطرات سیاســی، نرخ ارز بعضی اوقات 
دچار تلاطم شود؛ بنابراین برای تامین واردات 
نیازهای ضروری مردم و حفظ هویت پیش بینی 
پذیری بازار، چاره ای جز اجرای سیاست تثبیت 
نداریم اما در عین حال باید فاصله میان نرخ ها به 
حداقل برسد چون ایجاد فاصله در نرخ ها بستر 

ساز رانت است.
محمدرضا فرزین در نشست تحلیلی »تبیین و 
ارزیابی سیاست های پولی و ارزی« که در سی 
و یکمین همایش ســالانه سیاست های پولی و 
ارزی برگزار شد، مســئله تأمین مالی بهینه و 
مطلوب طرح  های بزرگ را یکی از دغدغه های 
سیاستگذاران پولی و دولت خواند و تصریح کرد: 
در بحث مهم تأمین مالی، نباید تمرکز مستمر بر 
استفاده از پول داخلی باشد و اگر دنبال دستیابی 
به اهداف توسعه ای کشــور هستیم بایستی به 
دنبال روش های جدید و جایگزین تأمین مالی 
باشیم تا در این شرایط هم رشد اقتصادی تحقق 

یابد و هم، کنترل تورم عملیاتی شود.
وی نظام تأمین مالی را بانک محور عنوان کرد 
و گفت: بر اساس آمار بیش از ۹۲ درصد تامین 
مالی کشــور بر عهده نظام بانکی است و هشت 
درصد بقیه هم از طریق دیگر شیوه های تامین 
مالی مانند بازار سرمایه و سرمایه خارجی تامین 
می شود؛ این مسئله کار را برای بانک مرکزی در 
جهت کنترل تورم و رشــد نقدینگی و برقراری 

آرامش در اقتصاد بسیار سخت کرده است.
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به افزایش نرخ 
بازدهی اوراق دولت در مــاه  های اخیر به دلیل 
برنامه  ریزی دولت در فروش این اوراق در ابتدای 
سال گفت: برای حل مشــکل تامین مالی، باید 
این موضوع را به صورت یک کل در نظر بگیریم و 
با هماهنگی بین مجموعه دولت و نظام بانکی ان 
مسئله را حل کنیم و لازمه این موضوع حرکت 
به سمت اســتفاده از روش های جدید تامین 

مالی است.
فرزین خاطرنشان کرد: در شــرایط فعلی و در 
شــرایط تحریم به دلایل محدودیت ها، امکان 
تک نرخی کــردن ارز وجود نــدارد. همچنین 
ایجاد انتظارات تورمی منفــی از طریق کانال 
های غیررسمی و بازار قاچاق، موجب اثرگذاری 
بر نرخ ارز شــده و التهاب آفرینی از طریق نرخ 
گذاری های غیررســمی نیز در این شــرایط 
مزید بر علت شده اســت تا به همراه شوک ها و 
مخاطرات سیاسی، نرخ ارز بعضی اوقات دچار 
تلاطم گردد. رئیــس کل بانک مرکزی تصریح 
کرد: بنابراین برای اینکه ما بتوانیم جریان ورود 
کالا و خدمت به کشور بدون خدشه ادامه یابد و 
نیازهای ضرور مردم تامین شود و بازار، هویت 
پیش بینی پذیر خود را حفظ کند، چاره ای جز 
اجرای سیاست تثبیت نداریم. لذا معتقدم امکان 
تک نرخی شدن ارز همزمان با اجرای سیاست 
های تثبیت وجود ندارد امــا در عین حال باید 
تلاش کنیــم تا فاصله میان نــرخ ها به حداقل 
برسد، چراکه ایجاد فاصله در نرخ ها بستر ساز 

رانت است.
 رئیس کل بانک مرکزی با اشــاره به چارچوب 
سیاســت های بانک مرکزی بر پایه سه دسته 
" سیاســت کلان اقتصادی" " سیاســت کلان 
احتیاطی " و "سیاســت های خــرد احتیاطی 
" خاطرنشــان کرد : این سه دســته سیاست، 
بحث قاعده مندی در سیاستگذاری را بیان می 
کند چرا که باید قواعــد در اقتصاد ایران جدی 

گرفته شود.
وی افزود: متاسفانه عده ای در کشور که منافع 
آنها در قبال قاعده مندی در سیاســتگذاری، 
دچار ضرر و زیان می شــود کل سیاست ها را 
زیرســوال می برند و تلاش می کنند این نظم 
ناشــی از قاعده مندی را مخدوش کنند و ما به 
عنوان بانک مرکزی باید قواعد را جدی بگیریم 
و روی قواعد بایستیم؛ نظارت ها را تقویت کنیم 
و نظارت ها باید در کنار سیاست های احتیاطی 
و  سیاست های  اقتصاد کلان باشد و امیدواریم 
در تقســیم بندی جدیدی کــه در حال ایجاد 
 ان هستیم با حداقل شــوک ها، بتوانیم اقتصاد

 را کنترل کنیم.

خبر
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سخنگوی اقتصادی دولت گفت: طبق گزارش بانک 
جهانی ۶.۵ میلیون نفر در ایران از فقر نجات یافته اند 
و از سویی دیگر رشد اقتصادی برای امسال و سال بعد 
افزایشی پیش بینی شده است. سید احسان خاندوزی 
سخنگوی اقتصادی دولت در نشست خبری اظهار کرد: 
ما را این گمان نبود که روزی نشســت خبری را بدون 
حضور رئیس جمهور برگزار کنیم برای شهدای خدمت 
علو درجات را آرزومندیم و از مردم بابت حضور تاریخی 
در مراسم تشییع شهید آیت الله رئیسی تقدیر می کنیم.
وی با اشاره به برگزاری ۲۰ نشست مستمر سخنگوی 
اقتصادی دولت در سال گذشته، افزود: حضور ۲ سخنگو 
برای پاسخگویی به رســانه ها در موضوعات عمومی و 
اقتصادی دولت و برگزاری منظم جلسات سخنگویی 
ناشــی از دغدغه و تاکید رئیس جمهور شهید بر لزوم 
پاسخگویی به افکار عمومی بود. وزیر اقتصاد ادامه داد: 
گاهی آیت الله رئیســی تماس می گرفت و می گفت 
موضوعی پربسامد پیش آمده و منتظر نشست خبری 

نمانید و زودتر پاسخگوی افکار عمومی باشید.
خاندوزی همچنین تصریح کــرد: گزارش های اخیر 
نهادهای بین المللی و بانک جهانی تاکید کرده است که 
رشد اقتصادی ایران به مرحله پایدار رسیده و از عبارت 
تاب آور و مقاوم شده برای رشد اقتصادی ایران استفاده 
شده است؛ مسیر رشد اقتصادی دهه ۹۰ از سال ۱۴۰۰ 
به بعد وارد مسیر جدیدی شده و از نرخ های رشد پایین و 
منفی عبور کرده ایم. وی اضافه کرد: بانک جهانی اعلام 
کرده نرخ فقر ۴.۷ درصد کاهش داشــته و از ۲۹.۳ به 
۲۱.۷ درصد کاهش یافته و ۶ و نیم میلیون نفر از فقر 
نجات یافته اند. همچنین رشد مصرف ۴۰ درصد واقع 
شده در دهک های پایینی از رشد مصرف دهک های 
بالای کشور بیشتر بوده که شاخص گویایی است که 
نابرابری ۴ دهک پایین با ۶ دهک بالا کاهش یافته است.
خاندوی گفــت: بانک جهانی و نهادهــای جهانی نه 
نگاه های دلســوزانه به مردم دارند و نه دولت آیت الله 
رئیسی؛ اما میزان رشد اقتصادی به قدری بوده که امکان 
چشم پوشی نداشته اســت. وزیر اقتصاد افزود: رشد 
اقتصادی سال جاری و سال آینده در پیش بینی های 
بانک جهانی بیش از رشد ۱۴۰۲ بوده و مسیر صعودی 

را در اقتصاد ایران پیش بینی کرده اند.

مقابله با رانت و انتشار صورت مالی ۲ هزار 
شرکت دولتی

وی در ادامه با بیان اینکــه در بحث مقابله با رانت ها نیز 
با شفافیت توانستیم از وضعیت گذشته فاصله بگیریم، 
افزود: در ۳۲ ماه اخیر تلاش شد بازی غیرشفاف که منجر 
به ناکارآمدی شرکت های دولتی می شد اصلاح شود و 
صورت مالی همه شــرکت های دولتی نه ۳۶۲ شرکت 
مذکور در بودجه بلکه ۲ هزار شرکت دولتی در لایه های 

مختلف شناسایی و صورت های مالی آنها منتشر شد.

صدور مجوز بدون امضای طلایی
خاندوزی اضافه کرد: تسهیل صدور مجوزها و راه اندازی 
درگاه ملی مجوزها که شــفافیت و کاهش مفاسد و 
امضاهای طلایی را کنار زد از دیگر اقدامات دولت بود. در 
گذشته صدور برخی مجوزها نیازمند پرداخت برخی 
شــیرینی ها بودند تا یک فعال اقتصادی بتواند مجوز 
بگیرد، اما الان ۱۷۰۰ مجوز بدون نیاز به مراجعه و از 

طریق درگاه ملی مجوزها قابل دریافت است.

شناسایی مشکلات مردم در سفرهای استانی
وی تصریح کرد: برخی، سفرهای اســتانی دولت را شور و 
هیجان محلی تفســیر می کردند اما در دیدارهای رئیس 
جمهور با مردم، گره های آنها شناسایی و حل و فصل می شد.

تورم ۳۷ درصدی در اردیبهشت
خاندوزی به نرخ تورم اشاره کرد و گفت: نرخ تورم در 
پایان اردیبهشت امسال به ۳۷ درصد کاهش یافت و 
تورم نقطه به نقطه به ۳۱ درصد رسیده است، البته این 
نقطه مطلوب دولت در خصوص اجرای سیاست های 
ضد تورمی نیست. وی افزود: تورم خوراکی ها در تورم 
ماهانه اردیبهشت یک واحد درصد کاهش یافته و به ۱.۹ 
درصد رسیده است و تورم نقطه به نقطه خوراکی ها هم 
به ۲۲.۸ درصد کاهش یافت. همچنین شاخص نقطه 
به نقطه هم از ۲۳.۸ در فروردین به ۲۲.۸ کاهش داشته 
اســت. البته تورم حوزه اجاره بها افزایش ۹ درصدی 
داشته است. بانک مرکزی گزارش تورم نقطه به نقطه 
تولیدکننده را از فروردین سال گذشته از ۴۰.۸ به ۲۳.۸ 

درصد در ماه ابتدایی سال گزارش داده است.

دولت شهید رئیسی »احیاگر نهاد دولت« است
سخنگوی اقتصادی دولت با بیان اینکه بر شمردن نقاط 
مثبت به معنای نادیده گرفتن نقاط ضعف نیست، تاکید 
کرد: به هر حال دولتی که کار و اقدام داشته باشد، حتماً 
نقاط قابل نقد هم دارد. اما خوشحالیم که کارشناسان 
می توانند به »اقدامات انجام شده دولت« انتقاد کنند، نه 
به »رها کردن کشور و ترک فعل ها«. بنابراین می توانیم 
دولت شهید رئیســی را به معنای واقعی »احیاگر نهاد 
دولت « نامگذاری کنیم. این دولت ابزارسازی زیادی برای 
آیندگان نیز انجام داده است که دولتهای بعد می توانند 
با استفاده از این ابزارها مسیر آغاز شده را استمرار دهند.

مدیریت تنش های شدید آبی و برقی
خاندوزی در ادامه درباره پروژه های عمرانی اظهار کرد: 
دولت سیزدهم در این ۳ سال نگاه توسعه محور داشت 

که از جملــه مصادیق آن می توان بــه ارتقای بودجه 
عمرانی در بودجه اشــاره کرد. در سال ۱۴۰۱ شاهد 
تحقق بیش از صد در صدی بودجــه عمرانی بودیم و 
بودجه عمرانی از ۷۷ هزار میلیارد تومان به ۴۷۰ هزار 

میلیارد تومان افزایش پیدا کرد.
وی اضافه کرد: نتایج این اقدامــات نیز در پروژه های 
آبرسانی، افزایش ظرفیت تولید برق و محرومیت زدایی 
از استان هایی مانند سیستان و بلوچستان، کردستان 
و همدان قابل مشاهده است. بســیاری از تنش های 
آبی، برقی و انرژی شکل گرفته در دوره قبل، در دولت 

سیزدهم از خاطره اذهان عمومی خارج شد.

صدور خودکار بیش از ۷۰ درصد مجوزها 
خاندوزی در ادامه در پاسخ به سوالی مبنی بر علت عدم 
صدور خودکار مجوزهای معطل مانده گفت: در ابتدا 
باید عرض کنم که در درگاه ملی مجوزها با دو دسته 
مجوز مواجه هســتیم؛ درباره مجوزهای ثبت محور 
که ۳۱۰۰ مجوز از ۴۲۰۰ مجوز را شامل می شود )۷۳ 
درصد آن ها( صدور خودکار مدتهاست که فعال است. 
درباره مجوزهای تاییدمحور نیز درگاه ملی مجوزها در 
صدد آن است که صدور خودکار آن را در صورت تأخیر 

دستگاه متولی پیگیری کند.
وی اضافه کرد: البته برخی از مجوزها مانند مجوزهای 
بهداشتی، بیمارستانی و… حساسیت بالایی دارند و 
صدور خودکار مجوز می تواند مخاطرات جدی را ایجاد 
کند بنابراین در صدد طراحی لایحه اصلاحی هستیم تا 

این مساله را در مجلس رفع کنیم.

مصوبات جدید ستاد اقتصادی دولت برای 
حمایت از بازار سرمایه

خاندوزی در پاسخ به ســوالی پیرامون وضعیت بازار 
سرمایه گفت: برخی نارضایتی های اخیر در میان فعالان 
بازار سرمایه دغدغه جدی دولت بود که امروز صبح در 
جلسه ســتاد اقتصادی دولت با حضور آقای مخبر ۴ 

تصمیم اتخاذ شد.
وی به تشــریح این اقدامات پرداخت و افزود: ۱. برای 
کنترل نرخ ســود بانکی نظارت بیشــتر شود و بانک 
مرکزی مسئول بررسی برخی تخلفات گزارش شده 
بانک ها شد ۲. همچنین برخی معافیت های مالیاتی 
برای اصلاح قانون بودجه ۱۴۰۳ تصویب شد و سازمان 
برنامه موظف شد پذیرش بار مالی آن را بر عهده بگیرد 
و به مجلس اعلام کند ۳. موضوع ســوم نرخ خوراک 
پالایشــگاه ها بود که مخبر دســتور داد وزارت نفت 
بررسی لازم برای حوزه پالایشی را انجام دهد ۴. موضوع 

چهارم درباره خودرو بود که وزارت صمت مکلف شد تا 
دو خودروساز اصلی تجدید ارزیابی دارایی داشته باشند 
که در قالب یک مصوبه قانونی خواهد بود؛ این ۴ مصوبه 

در بهروزی بازار سرمایه مؤثر عمل می کند.

رویکرد دولت مقابله با دانه درشــت های 
فراری مالیاتی است

ســخنگوی اقتصادی دولت در پاسخ به سوالی درباره 
گفت: رویکرد وزارت اقتصاد این است که نیروی انسانی 
مرتبط با حوزه هوشمندسازی در سازمان مالیاتی جذب 
شــود تا از رویکرد قدیمی و سنتی عبور کنیم. تلاش 
ما این اســت که مراجعات حضوری مودیان به ادارات 
مالیاتی کاهش پیدا کند و رسیدگی ها به صورت سامانه 

محور و هوشمند انجام شود.
وی افزود: در خصوص شائبه فشــارهای مالیاتی نیز 
باید بگویم که رویکرد دولت ســیزدهم برخورد با دانه 
درشــت ها و فراریان مالیاتی بوده است. سازمان امور 
مالیاتی نیز با افزایش شمول تبصره ماده ۱۰۰ درصدد 
آن اســت که با حفظ احترام و آسودگی خاطر فعالان 
اقتصادی، مالیات مشاغل را در سال جاری پیگیری کند.

سخنگوی اقتصادی دولت در پاســخ به سوالی مبنی 
بر وضعیت نرخ فقر با توجه به رشد اقتصادی پایدار در 
دولت سیزدهم گفت: گزارش های مراجع داخلی حاکی 
از این است که در دولت سیزدهم شاخص های نابرابری 
اقتصادی و فقر شرایطی بهتری را پیدا کرده است. گزارش 
بانک جهانی که در اردیبهشت منتشر شد نیز موید این 
است که جمعیت زیر خط فقر کاهش پیدا کرده است. 
وی افزود: گزارش بانک جهانی ۳ شاخص برای خط فقر 
در نظر دارد. هر ۳ شاخص موید این است که شاهد مسیر 
کاهش خط فقر در اقتصاد ایران طی دو ســال گذشته 
هستیم. پیش بینی بانک جهانی برای امسال و سال آینده 
نیز این است که وضعیت خط فقر رو به بهبود خواهد بود.

وزیر اقتصاد تصریح کرد: اگر شاخص ۶.۸۵ دلار روزانه 
را در نظر بگیریم بر این اساس شکاف فقر از ۸.۶ درصد 
به ۵.۹ درصد کاهش پیدا کرده است. اگر معیار میانی را 
در نظر بگیریم شاخص فقر از ۱.۳ درصد به ۰.۸ درصد 
کاهش پیدا کرده اســت. همچنین با معیار پایین نیز 
)یعنی ۲.۱۵ دلار در روز( شاهد کاهش نرخ فقر از ۰.۲ 
درصد به ۰.۱ درصد هستیم. این نشان دهنده آن است 

که ۶.۵ میلیون نفر از زیر خط فقر خارج شده اند.
سخنگوی اقتصادی دولت اظهار کرد: همچنین گزارش 
مرکز آمار موید آن است که ضریب جینی از ۰.۴۰۰۶ در 
سال ۹۹ به ۰.۳۸۷۷ در سال ۱۴۰۱ کاهش پیدا کرده و 
شاهد بهبود توزیع درآمدی هستیم. مجموعه اقداماتی 
از قبیل کاهش نرخ بیــکاری، افزایش پرداختی های 
یارانه ای، اقدامات دولت در تأمیــن نیاز خانواده های 
موجود در دهک های کمتر برخوردار منجر به چنین 

نتایجی شده است.

خاندوزی: شاهد بهبود توزیع درآمدی هستیم

۶.۵ میلیون نفر از خط فقر خارج شدند 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

شرایط ساماندهی بازار خودرو 
بابک صدرایی، کارشناس خودرو 

خودروساز ها در کشور ما ایراد های ساختاری زیادی دارند. این اتفاق موجب شده هزینه های اضافی بر دوش این صنعت سنگینی کند. همچنین با ادامه این روند شاهد کاهش بهره وری در این صنعت هستیم. این در 
حالی است که رفع این مشکلات در بازه زمانی کوتاه مدت تقریبا غیرممکن است. برای حل آن باید یک برنامه ریزی بلند مدت داشت. با توجه به وضعیت تولید، واردات و قیمت ارز به نظر می رسد مهمترین کار برای 
این صنعت کاهش تصدی گری در بازار است. سامانه، قیمت گذاری دستوری و دخالت در واردات جزو مواردی است که لازم است دولت حضور خود را کمرنگ کند. در نتیجه سیستم توزیع خودرو بهبود خواهد یافت.

در کشور ما به خصوص در سال های اخیر، تجارت یا دلالی و واسطه گری بر صنعت ارجحیت پیدا کرده است. برای صنعتی شدن و ساخت خودرو، نیاز به فرهنگ صنعتی داریم. این در حالی است که درصورتی که ارز کافی وجود 
داشته باشد و خودروسازان مطالبات شبکه قطعه سازان را پرداخت کنند تنها ۱۰ تا ۱۵ درصد رشد تولید خواهیم داشت. اگر ۱.۷میلیون دستگاه خودرو تولید شود بازار سیاه خودرو از بین می رود. دیگر دولت باید سامانه فروش را 

جمع کند و همچنین از مردم خواهش کند که خودرو خریداری کنند. چون ۱.۷میلیون دستگاه خودرو در شرایط فعلی اقتصادی می توان گفت از میزان تقاضای بازار ما بیشتر است یا حداقل می توان گفت برابر است. 
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وزیر راه و شهرســازی از تعیین و ابلاغ ســقف 
اجاره بهــا در نیمه خــرداد خبر دهــد. مهرداد 
بذرپــاش وزیــر راه وشهرســازی در حاشــیه 
مراســم افتتــاح پروژه هــای مســکن مهــر 
مهســتان و پردیس گفــت: در برنامه اســت تا 
پایان امســال و حداکثر تا اواســط سال آینده 
 واحدهــای باقی مانده مســکن مهــر تحویل 

داده شود.
وزیر راه و شهرســازی در خصوص تســهیلات 
نهضت ملی مسکن گفت: ســال گذشته نسبت 
به ســال ۱۴۰۱ وضعیت پرداخت تســهیلات 
رشد ۲برابری داشت اما در دوماهه ابتدای سال 

عملکرد بانک ها کمتر از انتظار بود.
بذرپاش بیان کرد: در جلسه هفدهم شورای عالی 
مسکن که به ریاســت آقای مخبر برگزار شد در 
برنامه قرار گرفت تا از طریق بانک مرکزی عملیات 
تزریق مالی برای پروژه های نهضت ملی مسکن 
انجام شــود و پروژه ها متوقف نشود. وی با بیان 
اینکه توقف پروژه های نهضت ملی مسکن خط 
قرمز ما اســت، گفت: تاکنون دو میلیون و ۶۰۰ 
هزار واحد نهضت ملی مسکن آغاز شده که از این 
تعداد بیش از ۵۵۰ هزار واحد مسکن تکمیل و 

تحویل متقاضیان شد.
بذرپاش ادامه داد: در شهرهای جدید که یکی از 
کانون های جمعیتی واحدهای مسکونی مهر به 
شــمار می رود تمرکز ویژه داریم. در حال حاضر 
در پردیس تعــداد محدودی باقــی مانده و هم 
اکنون در این شهر از حالت بحران خارج شده ایم. 
در مهستان نیز ۱۱ هزار واحد مسکن مهر باقی 
مانده بود که با افتتاح واحدهای مسکن مهر طی 
امروز به تعداد ۱۰ هزار واحد، یک هزار واحد باقی 
می ماند که تلاش می کنیــم در ماه های آینده 

تکمیل و تحویل داده شود.
به گفته وزیر راه و شهرسازی، واحدهای مسکونی 
مهر در شهر جدید پرند نیز تقریبا به اتمام رسیده 
است. همچنین در شهرهای جدید گلبهار،  فولاد 
شهر و تعداد دیگری از شهرهای جدید واحدهای 
کمی باقی مانده اســت که بــه زودی تکمیل و 
تحویل خواهد شد. بذرپاش گفت: بخشی از منابع 
مالی برای تولید مسکن اختصاص به واحدهای 
مســکن مهر داشــت که با تحویل این واحدها 
تمرکز بیشتری بر روی تکمیل واحدهای مسکن 
مهر خواهیم داشت. وی در خصوص تعیین سقف 
اجاره بها نیز اعلام کرد: تعیین ســقف اجاره بها 
در شورای عالی مســکن با اخذ نظرات استان ها 

حداکثر تا یک هفته دیگر ابلاغ خواهد شد.
وزیر راه و شهرســازی با بیان اینکه افتتاح های 

امروز در مهستان و پردیس مدیون پیگیری های 
متعدد رئیــس جمهور شــهید اســت، گفت: 
اتمــام این واحدهــا و دیگر واحدهایــی که در 
سراســر کشــور در حال انجام اســت، حاصل 
جلســات متعدد طولانی مدت و پیگیری های 
 رئیس جمهور شــهید و مجموعــه وزارت راه و

شهرسازی است. 
بذرپــاش با یــادآوری اینکه در ابتــدای دولت 
ســیزدهم بیش از ۲۴۰ هزار واحد مسکن مهر 
به دولت به ارث رسید، تکمیل واحدهای فوق را 
به دلیل نداشــتن آورده متقاضیان کاری دشوار 
برشــمرد و افزود: تکمیل هر واحــد باقی مانده 
مســکن مهر به طور میانگین بــه ۳۰۰ میلیون 
تومان نیاز داشت که منابع آن از طریق مولدسازی 
انجام شد که کاری بسیار گسترده و قابل تقدیر 
است. وی تاکید کرد: بزرگترین مولد سازی تاریخ 
ایران در تکمیل پروژه های مسکن مهر در دولت 

سیزدهم انجام شد.
بذرپاش ادامه داد: از حــدود ۱۱هزار واحد باقی 
مانده مسکن مهر مهستان، با افتتاح های امروز، 
۱۰ هزار واحد تحویل مردم شــده اســت که با 
حدود سه همت سرمایه گذاری انجام شد. یک 
هزار واحد باقــی مانده نیز بــه زودی تکمیل و 
تحویل خواهد شــد. در سه ســال گذشته  در 
مجموع بیــش از ۳۵ همت از منابــع وزارت راه 
وشهرسازی از محل مولد ســازی برای تکمیل 
واحدهای مسکن مهر هزینه شد. با افتتاح های 
امروز عــدد تکمیل شــده واحدهای مســکن 
 مهــر در دولت ســیزدهم به ۱۳۷ هــزار واحد 

رسید.
وزیر راه و شهرســازی بــا بیان اینکــه  تعداد 
واحدهای در حال ســاخت نهضت ملی مسکن 
از ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار واحد عبور کرده است، 
افزود:  شخص رئیس جمهور شــهید شجاعانه 
وارد میدان شد و تولید مسکن در سراسر کشور 
مرهون زحمات آن بزرگوار اســت.دولت موفق 
شد تا رشد منفی ۱۳.۵ درصد در بخش مسکن 
و ســاختمان را به مثبت ۴.۸ برساند. همچنین 
رکورد صدور پروانه در بافت های فرسوده در سال 

گذشته شکسته شد.
بذرپاش با تاکید بر اینکه در کل کشور ۱۰۰هزار 
هکتار زمین تامین شده است، گفت: تا تابستان 
رقم تامین شــده زمیــن به ۱۲۰ هــزار هکتار 
می رســد. همچنین در سال گذشــته بیش از 
۷۲هــزار قطعه زمین جوانــی جمعیت تحویل 
مردم شــد که  این  اقدام در ســال جاری تداوم 

خواهد یافت.

مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت 
ایران ضمن تاکید بر جایگاه امارات متحده عربی 
در تجارت خارجی ایران گفت: اماراتی ها از صنایع 
های تکِ ایران اســتقبال و متقاضــی دانش فنی 
 ایران در تولید تجهیزات پزشــکی و صنایع لبنی 

هستند.
به گزارش ایلنا، عبدالامیر ربیهاوی، مدیرکل دفتر 
غرب آسیای سازمان توسعه تجارت امارات را جزء 
پنج شریک نخســت تجاری ایران خواند و گفت: 
امارات شریک سوم تجاری در صادرات و شریک 
اول تجاری در واردات اســت؛ سال گذشته عدد 
مبادلات تجارت ایران و امارات حدود ۲۷ میلیارد 
دلار بود که نسبت به سال ۱۴۰۱ حدود ۳ میلیارد 

دلار افزایش داشت.
ربیهاوی با اشاره به برگزاری کمیته مشترک ایران 
و امارات در اردیبهشــت ســال جاری بیان کرد: 

تاکید کمیته مشترک بر افزایش عدد تجارت است 
چراکه ظرفیت های دو کشور برای افزایش تجارت 
وجود دارد. به گفته مدیرکل دفتر غرب آســیای 
ســازمان توســعه تجارت،امارات جزو هاب های 
تجاری منطقه محسوب می شــود و لجستیک و 
پشتیبانی کالاهای وارداتی و صادرات مجدد ایران 
از این طریق این کشور انجام می شود. همچنین 
بسیاری از کالاهای فرآیند تولید آنها تکمیل نشده 
 اســت به امارات صادر و از آنجا به سایر کشورها 

صادر می شود.
وی با برشمردن اقلام تجاری دو کشور تاکید کرد: 
گازهای نفتی، قیر، روغن های نفتی، محصولات 
پتروشــیمی، صنایع معدنی فلزی و غیرفلزی .... 
از جمله اقلامی است که به امارات صادر می شود 
و در نقطه مقابــل انواع کالاهای اساســی اهم از 
ذرت، دانه های روغنی، خوراک دام و طیور و لوازم 

الکترونیکی و تجهیزات برقی و قطعات خودرو از 
امارات وارد ایران می شود.

مدیرکل دفتر غرب آسیای سازمان توسعه تجارت 
امارات را از نظر تجاری بــرای ایران حائز اهمیت 
دانست و ادامه داد: تجارت با امارات خالی از چالش 
نیست؛ به نظر می رسد اعمال تحریم های ظالمانه 
علیه ایران تاثیر خود را در مراودات پولی و بانکی 

در نقل و انتقال پول گذاشته است.
این مقام مســئول با تاکید بر اینکــه وزارت راه و 
شهرســازی ایران متولی کمیته مشترک ایران و 
امارات است گفت: ســومین کمیته مشترک دو 
کشور برگزار شد و لازمه انعقاد موافقت نامه های 
تجاری این است که مقامات سیاسی و اقتصادی 
رابطه خود را وسعت بدهند و یکی از اهداف تشکیل 
این کمیته نیز توافق و امضای این موافقت نامه ها 

است.

ربیهاوی با اشاره به شرکت مقامات رسمی اماراتی 
در رویداد ایران اکســپو ۲۰۲۴ گفت: اســتقبال 
اماراتی ها از صنایع پیشــرفته ایرانی به خصوص 
صنایع های تک قابل توجه بود؛ و این کشور تمایل 
دارد دانش  ایرانیان در حوزه تجهیزات پزشکی به 
امارات منتقل شــود؛ همچنین عباس علی آبادی 
وزیر صمت در دیدار با مقامات اماراتی در حاشیه 
این رویداد مهم تجاری پیشنهاد سرمایه گذاری 
مشــترک را داد که این پیشــنهاد نیز با موافقت 

همراه شد.
وی در پایان اظهار کرد: احداث واحدهای تولیدی 
ایران در امارات در اولویت پیشنهادهای اماراتی ها 
به ایرانی قرار دارد؛ از ایــن رو مقامات و تجار این 
کشور از تعدادی از برندهای پیشرفته ایران دیدن 
کردند و در نهایت مقرر شد تکنولوژی تولید انواع 

محصولات لبنی را به آنها انتقال بدهیم.

مدیر امور زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان 
تهران با اشاره به آغاز فصل برداشت گندم از مزارع 
استان گفت: تاکنون ۱۲۰ تن گندم از گندم زار های 
استان برداشت شده است.  محمودرضا آجودانی از 
آغاز برداشــت گندم در مزارع استان تهران خبر 
داد و گفت: مراکــز خرید آمــاده دریافت گندم 
تولیدی گندم کاران هســتند و برنامه ریزی ها و 
پیش بینی های لازم در این خصوص انجام گرفته 

است. او با بیان اینکه فصل برداشت و خرید گندم 
و دانه های روغنی استان تهران از اوایل خرداد ماه 
آغاز شده و تا اواخر مرداد ماه ادامه دارد، افزود: این 
عملیات با استفاده از چندین دستگاه کمباین از 
شهرستان های جنوب شرق استان از امروز آغاز 

شده و همچنان در حال انجام است.
آجودانی ادامــه داد: هم اکنــون ۱۱ مرکز اعم از 
مراکز خرید دولتی، ســیلوی تهران و سیلوهای 

شهرســتان های مجاور آماده تحویل گندم مازاد 
بر نیاز کشاورزان است و هیچ گونه محدودیتی در 
این خصوص وجود ندارد. او ســطح کشت گندم 
استان تهران را بیش از ۴۷هزارهکتار اعلام کرد و 
افزود: بیشترین سطح گندم استان تهران مربوط 

به شهرستان های ری و ورامین است.
مدیرامور زراعت جهاد کشــاورزی تهران گفت: 
با توجه به شــرایط جوی مطلوب، بارش مناسب، 

رعایت مسائل ترویجی، مبارزه به موقع با علف های 
هرز و سن غلات پیش بینی می شود میزان عملکرد 
برداشــت گندم در سطح امســال افزایش قابل 
قبولی داشته باشد. گفتنی است؛ براساس مصوبه 
شورای قیمت گذاری و اتخاذ سیاست های حمایتی 
محصولات اساسی کشاورزی، قیمت نهایی یک 
کیلوگرم گندم نان ۱۷ هزار و۵۰۰ تومان و گندم 

دوروم ۱۸هزارتومان مصوب و ابلاغ شده است.

رئیس اتاق مشترک ایران و ترکیه گفت: اکنون جریان 
سرمایه گذاری ایرانی ها در این کشور متوقف شده، اما 
این به معنای بازگشت سرمایه ایرانی ها به کشور نیست 
بلکه سرمایه ای که ایرانی ها در بازار مسکن ترکیه خرج 
کردند خوابیده و معطل مانده است چون خریدار ایرانی 

ملک در ترکیه امکان فروش آن را تا پنج سال ندارد.
مهرداد سعادت دهقان، رئیس اتاق مشترک بازرگانی 
ایران و ترکیه در تشریح آخرین وضعیت تجارت دو 
کشــور به خبرنگار ایلنا گفت: ارزش تجارت ایران و 
ترکیه در ســال ۱۴۰۲ به ۱۳.۷ میلیارد دلار رسید 
و صادرات ایران به ترکیه بر واردات غلبه داشــت با 
این حال بخش زیادی از صــادرات ایران به ترکیه را 
گاز تشــکیل می دهد و دیگر گروه های کالایی هم 
شامل مواد اولیه تولید به ویژه محصولات پتروشیمی 
می شــود و ترک ها چندان از خرید محصول نهایی 
از ایرانی ها اســتقبال نمی کنند، در مقابل متاسفانه 

بیشتر واردات ایران از ترکیه شامل محصولات نهایی 
می شــود. وی افزود: لباس، پارچه و قطعات خودرو 
بخش زیادی از اقلام وارداتی ایران از ترکیه را تشکیل 
می دهد و متاسفانه ترکیه یکی از مبادی اصلی واردات 
غیررسمی و چمدانی کالا به ایران نیز هست؛ ترکیه در 
سال ۲۰۲۳ میلادی ۳۰۰ میلیارد دلار کالا از سراسر 
دنیا وارد کرد و سهم ایران از این رقم ۷ میلیارد دلار بود 
که ۴.۸ میلیارد دلار آن شامل صادرات گاز می شد و 
تنها ۲.۲ میلیارد دلار از صادرات ایران به ترکیه موادی 
غیر از گاز بود که چنانچه اشــاره شد بخش زیادی 
از صادرات غیرگازی را هم محصولات پتروشــیمی 
تشکیل می دهد، با وجود این حضور پررنگ ترک ها در 
اکسپو۲۰۲۴ تهران این پیام را به ما داد که پتانسیل 
رشد صادرات از ۷ میلیارد دلار کنونی به ۱۵ میلیارد 
وجود دارد که البته سیاست خارجی ایران در تحقق 

این امر اهمیت زیادی دارد.

ســعادت دهقان ادامه داد: سفری که چند ماه پیش 
رئیس جمهور به آنکارا داشــتند و تفاهماتی که بین 
دو کشور برقرار شد تاثیر چشمگیری در ارتقای روابط 
دو کشور داشت تا جایی که بنا بود در روزهای هفت 
و هشت خرداد ســال جاری کمیسیون مشترک دو 
کشور برگزار شود که متاسفانه به دلیل حادثه ناگواری 
که رخ داد اجرای آن به عقب افتاد. رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و ترکیه خاطرنشــان کرد: این سفر از 
آنجا برای توسعه تجارت ایران اهمیت داشت که در 
یک دوره ای بازرگانان این تصور را پیدا کرده بودند که 
چالش های سیاسی بین دو کشور به وجود آمده و باید 
حل شود تا در فعالیت های اقتصادی از جمله تجارت 

دو کشور گشایش حاصل شود.
وی اضافه کرد: من در ســفر رئیس جمهور به ترکیه 
همراه ایشــان بودم و در جریان این سفر درک کردم 
که بسیاری از مشــکلات حل شــده و این سفر به 

انعقاد تفاهم نامه هایی میان دو کشور انجامید؛ در پی 
شکل گیری همین روابط حسنه بود که بزرگ ترین 
هیات تجاری در طول تاریخ برقراری اتاق مشــترک 
ایران و ترکیه در اکســپو۲۰۲۴ تهران به ایران آمد و 
اتاق مشترک ایران و ترکیه در این رویداد بیش از ۲۸۰ 
نفر مهمان ترکیه ای داشت، همچنین برای شرکت در 
جلسه  B۲B هیات ترکیه با ایرانی ها ۶۰۰ ایرانی ثبت نام 
کردند. گفتنی است که تورم در اقتصاد ترکیه به تمایل 
ترک ها برای خرید مواد اولیه تولید از ایران افزوده است.  
وی درباره وضعیت مرزها گفت: مــرز رازی علاوه بر 
اینکه اخیرا تجاری هم شده به صورت ۲۴ ساعته فعال 
است و به طور کلی در هر سه مرز مشترک دو کشور 
ثبات برقرار است. وی همچنین بیان کرد: متاسفانه 
تجارت ایران و ترکیه با دلار صورت می گیرد اما اگر 
تجارت با ارز دو کشور مقدور و ممکن شود می تواند به 

توسعه تجارت طرفین بینجامد.

رصد بازار کالای اساســی در 
دولت سیزدهم نشان می دهد 
ایــران در دو قلــم محصول 
پرمصرف یعنی گندم و تخم 
مرغ به خودکفایی رسید و در 
مابقی اقلام نیز قدم های مثبتی برداشته شد. به گزارش 
مهر، دولت ســیزدهم ایران توســط هشتمین رئیس 
جمهور، سید ابراهیم رئیســی، دوازدهم مرداد ۱۴۰۰ 
تشکیل شد. آنچه در ادامه می خوانید کارهایی است که 

در این دولت در حوزه کالاهای اساسی انجام شده است.

رشد ۱۲۹ درصدی خرید تضمینی گندم
در ســال زراعی ۱۴۰۱-۱۴۰۰ میزان خرید تضمینی 
گندم در کشور حدود ۵ میلیون تن بود. این عدد برای 
ســال زراعی ۱۴۰۲-۱۴۰۱ حدود ۸ میلیون تن پیش 
بینی شــد اما در نهایت در حوزه تأمین گندم مورد نیاز 
خبازی ها خودکفایی رقم خورد و آمار خرید تضمینی 
گندم از سوی دولت به بیش از ۱۰ میلیون تن در سال 

۱۴۰۲ رسید.
به این ترتیب میزان خرید تضمینی گندم با رشــد ۱۲۹ 
درصدی از ۴ میلیون و ۵۴۰ هزار تن در ســال ۱۴۰۱ به 
۱۰ میلیون و بیش از ۳۵۰ هزار تن در سال ۱۴۰۲ افزایش 
یافت. همچنین خرید تضمینی گنــدم در پایان دولت 

دوازدهم ۸ میلیون و ۵۰۰ هزار تن بود که این عدد در دولت 
سیزدهم بیش از ۱۰ میلیون و ۳۵۰ هزار تن بوده است.

جلوگیری از انحراف ۱.۵ میلیون تن آرد از 
چرخه مصرف

پدیده قاچاق در بین کالاهایی مانند سوخت، آرد، دام 
زنده و… مشکلاتی را برای اقتصاد کشور به وجود آورده 
است. یکی از طرح هایی که در دولت سیزدهم با جدیت به 
آن پرداخته شد جلوگیری از قاچاق آرد با هوشمندسازی 

نانوایی ها بود.
بنا بر اظهارات مســؤولان دولتی جریان مصرف آرد هر 
سال شیب ۳ درصدی داشت و برای نخستین بار پس از 
سال ۱۴۰۰ شیب کاهشی شد. جلوگیری از روند شیب 
مصرف )قاچاق( سبب شد تا ۱.۵ میلیون تن آرد یارانه 
دار صرفه جویی شود که وجه ریالی آن معادل ۲۷ هزار 
میلیارد تومان )همت( می شود که نان ۲۰ میلیون نفر را 
تأمین می کند. به عنوان مثال فقط در استان لرستان سال 
گذشته ۲۶ هزار تن به ارزش ۵۰۰ میلیارد دلار مصرف 

آرد کاهش یافت.
در واقع دولت با هوشمندســازی نانوایی ها توانست از 
انحراف چند هزار تنی چرخه آرد یارانه دار جلوگیری کند. 
ملاک عمل هم این بود در سمت مردم محدودیتی برای 
تأمین نان مورد نیاز خانواده ها به وجود نیاید. این طرح 
سال ۱۴۰۱ در چند استان به شکل پایلوت کلید خورد 
و در نهایت برای تمام نانوایی های سنتی )لواش، تافتون، 

ببری و سنگک( عملیاتی شد و در حال حاضر بیش از ۷۸ 
هزار نانوایی به سامانه هوشمندسازی متصل شده اند.

تولید ۲.۲ تا ۲.۳ میلیون تن برنج در کشور
دومین محصول پرمصرف در ایــران پس از گندم برنج 
است. بر اساس گزارش ها، تولید این محصول در دولت 
سیزدهم و دولت دوازدهم تفاوت زیادی نداشت و تولید 
کشور بین دو میلیون و ۲۰۰ تا دو میلیون و ۲۵۰ متغیر 
بوده است. اما آنچه در بازار تنظیم کالاهای اساسی رخ 
داد انباشت ۶۰ درصد برنج های ایرانی در سال ۱۴۰۱ بود.

در حالی که محصولات با گذشت زمان در حال از بین 
رفتن بود دولت به موضوع ورود کرده و در سال ۱۴۰۲، بر 
اساس مصوبه هیأت وزیران و به استناد اصل ۱۳۸ قانون 
اساسی، وزارت جهاد کشاورزی به منظور پشتیبانی و 
حمایت از تولیدکنندگان موظف به خرید برنج پر محصول 
مانده از سال گذشته، از کشاورزان و شالی کوبی ها و فروش 
آن به صورت نقدی، اقساطی و مدت دار به تمام متقاضیان 
شد. دولت سیزدهم با این مصوبه مانع زیان برنج کاران 
داخلی شده ضمن آنکه مانع ایجاد خدشه در تأمین بازار 

کالاهای اساسی شد.
بر اساس مصوبه مذکور، بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران موظف بود پس از تأیید ارکان ذیصلاح، از طریق 
بانک های عامل و در چهارچوب قوانین و مقررات مربوط، 
نسبت به تخصیص و پرداخت مبلغ ۲۵ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات خط اعتباری بدون سود و کارمزد به صورت ۳ 

ماهه به شرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران اقدام 
کند. همچنین سازمان برنامه و بودجه کشور بازپرداخت 
اصل و فرع تسهیلات اعطایی به شرکت بازرگانی دولتی 
ایران را از محل اعتبارات مصوب مربوط، تضمین کرد. از 
سوی دیگر، مقرر شد وزارت جهاد کشاورزی به نحوی 
سیاستگذاری کند که واردکنندگان برنج فقط در صورت 
خرید کل ظرفیــت برنج تجاری )طارم و هاشــمی( از 

کشاورزان، بتوانند مجوز واردات برنج دریافت کنند.
مصرف کنندگان در ۳ سال اخیر کمبودی در بازار این 
محصول پرمصرف احســاس نکردند و با واردات برنج 

خارجی تعادل قیمتی در بازار برقرار بود.

گام هایی برای خودکفایی شکر
شکر یکی از ۵ محصول استراتژیک در ایران است که در 
بازار جهانی نیز جایگاه ویژه دارد. ســال ۲۰۲۲ میلادی 
)۱۴۰۰ خورشیدی( جنگ روسیه و اوکراین، شرایطی 
را در سطح بین المللی به وجود آورد که سبب شد تا نرخ 
نیشکر در جهان افزایش چشمگیری داشته باشد. بخشی 
از این موضوع، به تأمین سوخت خودروها از گیاه نیشکر 
بر می گشت. اما واردات به موقع و بر اساس نیازمندی بازار 
از سوی دولت سیزدهم سبب شــده تا در بازار کالاهای 
اساسی در این محصول کمترین نوسان را شاهد باشیم. 
سالانه کشور به ۲ میلیون و ۲۰۰ هزار تن شکر نیاز دارد که 
حدود ۱.۲ میلیون تن وارد و باقی در داخل تولید می شود. 
اگر مقایسه آماری نســبت به میزان تولید چغندرقند و 
نیشکر در چند سال اخیر در کشور داشته باشیم میزان 
تولید به دلیل بارش کم و خشکســالی روند کاهشــی 
داشته است.در دو مقطع زمانی شکر در کشور نایاب شد. 
نخستین مقطع مربوط به مرداد و شهریور ۱۳۹۵ بوده که 
قیمت آن را بین ۱۰۰۰ تا ۲,۰۰۰ هزار تومان افزایش داد. 
عمده علت آن احتکار از سوی عمده فروشان اعلام شد. 
این امر دوباره در اردیبهشت و خرداد ۱۴۰۲ نیز تکرار شد 
که عمده دلیل آن جنگ روسیه و اوکراین و کاهش عرضه 

این محصول در بازار جهانی و مشکل واردات بود.

۱.۵ میلیارد قطعه تولید جوجه در سال ۱۴۰۲
گوشت مرغ از دیگر اقلام اساسی در بازار ایران به شمار 
می رود. سرانه مصرف گوشت سفید نسبت به قرمز بیشتر 
بوده از این رو از حساسیت بیشتری برخوردار است.پس 
از جراحی اقتصادی، ســال به سال آمار مصرف گوشت 
سفید در کشور بالاتر رفت؛ به طوری که سال گذشته در 
نیمه نخست سال ماهانه بین ۱۲۸ تا ۱۳۲ میلیون قطعه 
جوجه ریزی انجام می شد و این عدد در نیمه دوم به ۱۵۰ 
تا ۱۵۲ میلیون قطعه رسید.این امر سبب شده تا در بیش 
از ۵ ماه اخیر بازار گوشت مرغ آرامش داشته و قیمت این 

محصول پروتئینی تثبیت شود.
سال ۱۳۹۹ در پایان دولت سیزدهم میزان جوجه ریزی 

در یک ســال یک میلیارد و ۲۰۸ میلیون و ۷۱۹ هزار و 
۴۰۳ قطعه بود و این عدد در پایان ســال ۱۴۰۲ به یک 
میلیارد و ۵۶۷ میلیون و ۱۵۵ هزار و ۶۷۱ قطعه رسید.

همچنین آمار جوجه ریزی در ۲ ماهه نخست سال ۱۴۰۳، 
۲۹۸ میلیون و ۵۷۴ هزار و ۹۸۳ قطعه جوجه ثبت شده 
است.میزان صادرات در دو ماه نخست سال هم حدود ۴ 

هزار تن گوشت مرغ بوده است.
نکته حائز اهمیت دیگر در تولید گوشت مرغ کشور این 
است که مگاپروژه هایی در تأمین بازار کالاهای اساسی 
به وســیله فروشــگاه های زنجیره ای در حال پیگیری 
است که برخی به بهره برداری رسیده و برخی با کسب 
مجوز هنوز به مرحله اجرا نرســیده اند. در حال حاضر 
یکی از فروشگاه های زنجیره ای کشور با مشارکت یکی 
از شرکت های بزرگ فعال در حوزه تولید گوشت مرغ، 
وظیفه تأمین بخشــی از بازار را برعهده دارند. به عنوان 
مثال در دو ماه نخست امســال آنها ۴۵ میلیون قطعه 
جوجه ریزی داشــتند که ۱۵ میلیون قطعه مربوط به 
این برند داخلی فعال در حوزه فروشگاه داری است. در 
ادامه آمار تولید جوجه در دولت های یازدهم، دوازدهم و 

سیزدهم می آید.

خودکفایی برای نخســتین بار در تولید 
تخم مرغ

تخم مرغ از دیگــر اقلام پرمصرف بــوده که جایگزین 
محصولات پروتئینی با قیمت بالاتر شده است. در کنار 
خودکفایی گندم در دولت سیزدهم )البته در دهه ۸۰ نیز 
جشن خودکفایی در دولت هفتم و هشتم نیز رقم خورده 
بود( ایران در تولید تخم مرغ نه تنها خودکفا شــد بلکه 

صادرات هم داشت.
سال ۱۳۹۹ تولید تخم مرغ در کشور حدود ۹۰۰ هزار تن 
بود که این رقم در ابتدای دولت سیزدهم به یک میلیون 
و ۲۰ هزار تن رسید.سال ۱۴۰۱ که خودکفایی تخم مرغ 
در کشور رقم خورد آمار تولید به یک میلیون و ۱۵۰ هزار 
تن افزایش یافت و برای نخستین بار ایران ۵۴ هزار تن 

تخم مرغ به کشورهای همسایه صادر کرد.
خودکفایی که در ادامه دولت ســیزدهم تداوم داشت، 
تولید تخم مرغ را بــه یک میلیــون و ۳۰۰ هزار تن تا 
پایان ۱۴۰۲ رساند که ۱۳۶ هزار تن آن به ارزش ریالی 
حدود ۱۷۰ میلیــون دلار صادر شد.ســرمایه گردش 
مالی تولیدکنندگان به ۶ برابر رســید و تعداد گله های 
مولد اجــداد از ۲ به ۳ گله افزایــش یافت که هر قطعه 
جوجه تخم گذار، تولیــد ۱۵۰ تن تخم مرغ را تضمین 
می کند. این امــر ضمن تأمین نیازمنــدی بازار داخل 
منجر به ارزآوری برای کشور می شــود. از دیگر نکات 
مثبت در این محصول مصرفی، تحت پوشش بیمه ای 
 ۱۰۰ درصدی مرغ تخم گذار بوده که خســارت ها را به 

حداقل می رساند.

صادرات محصولات کشاورزی
صادرات محصولات کشاورزی و غذایی نیز با رشد ۲۲ 
درصدی از ۵.۲۲ میلیارد دلار در ســال ۱۴۰۰ به ۶.۳۷ 

میلیارد دلار در انتهای سال ۱۴۰۲ رسید.
یکی از تفاوت ها در صادرات محصولات کشاورزی در دولت 
دوازدهم و سیزدهم به نوع اقلام بر می گردد. در دولت قبل 
بیشتر محصولات به شکل خام صادر می شد به طوری که 
در سال ۱۳۹۹ از صادرات ۵.۲۲ میلیارد دلاری، ۱.۱ میلیارد 
آن مربوط به صادرات پســته بود؛ اما در دولت سیزدهم 
رویکرد به سوی صادرات کالاها با ارزش افزوده بوده از این 
رو صادرات محصولاتی چون انواع کنسرو، آب میوه، لبنیات 
و… افزایش یافت. به این ترتیب صــادرات محصولات 
فرآوری شــده ضمن ایجاد ارزش افزوده، به اشتغالزایی 
کشور نیز کمک شــایانی می کند. در حوزه دام، ایران در 
دولــت دوازدهم صادرکننده بود اما در دولت ســیزدهم 
ناگزیر به واردات شد. از بین رفتن زیرساخت های صنعت 
دامپروری در کشور به دلیل سیاست های اشتباه دولت قبل 
و کشتار دام های مولد سبب شد تا ایران از صادرکننده دام 
به واردکننده تبدیل شود به طوری که سال گذشته ۱.۴ 

میلیارد دلار واردات در این بخش صورت گرفت.

سایر اقدامات دولت ســیزدهم در بخش 
کشاورزی

از دیگر کارهای انجام شــده در بخش تولید می توان به 
توسعه کشت دانه های روغنی اشــاره کرد. کشت آنها 
در ابتدای دولت سیزدهم در شرایط دیم، با رشد ۶۰۰ 
درصدی از ۵ هزار هکتار به ۳۵ هزار هکتار در پایان سال 
۱۴۰۲ افزایش یافت. در حوزه تأمین کود نیز از ابتدای 
دولت تا پایان ســال ۱۴۰۲، تولید کودهای فسفات و 
پتاس با رشــد ۵۱ درصدی از ۷۷ هزار تن به ۱۱۶ هزار 
تن رسید که افزایش خرید کودهای فسفات و پتاس از 
محل تولیدات داخلی را رقم زد. همچنین در این مدت، 
سرمایه گذاری در زیر بخش شیلات و آبزیان از ۲۲ هزار 
میلیارد ریال با رشد ۷۶۰ درصدی به ۱۹۰ هزار میلیارد 
ریال افزایش یافت. آبرسانی سیار به مناطق عشایری با 
رشد ۴۵ درصدی از حدود ۶ میلیون متر مکعب برای ۳۰ 
درصد از جمعیت عشایری در ابتدای دولت سیزدهم، به 
حدود ۸.۵ میلیون متر مکعب برای ۷۰ درصد از جمعیت 
عشایر ایران در پایان ســال ۱۴۰۲ محقق شد. ایجاد و 
استقرار هســته و واحدهای فناور و دانش بنیان بخش 
کشاورزی نیز از ۱۵۲ مورد در ابتدای دولت سیزدهم با 
رشد ۳۰۸ درصدی به ۶۲۱ مورد از دیگر اقدامات ۳ سال 
اخیر در حوزه کشاورزی است. همچنین صدور مجوزهای 
کسب و کار الکترونیکی بخش کشاورزی که در دولت 
سیزدهم اجباری شد تا امروز ۳۵۰ هزار و ۹۶۵ مجوز از 
سوی وزارت جهاد کشاورزی و نظام مهندسی کشاورزی 

صادر شده است.
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۱۰۰۰ روز با دولت مردمی؛  
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استقبالاماراتیهاازصنایعهایتکایرانسقفاجارهبهادرسراسراستانهاهفتهآیندهابلاغمیشود

برداشت۱۲۰تنگندمازگندمزارهایاستانتهران

جریانسرمایهگذاریایرانیهادرترکیهمتوقفشد



I N FO@biznews. ir

4

info@kASBOKARNEWS.irروزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 3042 چهار شنبه 9 خرداد ماه1403
www.kASBOkARNEwS.iR

فناوری 
واطلاعات

نرم افزار کارتخوان دانش بنیان ایرانی تولید شد
یک شرکت دانش بنیان با تولید نرم افزار کارتخوان به تسهیل تراکنش های مالی و رونق 
کسب وکارهای ایرانی کمک می کند. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، محمد مقیسه مدیر عامل این شرکت دانش بنیان در خصوص محصولات 
این شرکت و کاربرد آن ها عنوان کرد: محصولی که موفق به اخذ نشان دانش بنیان برای آن 
شده ایم، نرم افزار کارتخوان است که به عنوان واسطی بین سوئیچ شاپرک، سوئیچ بانک و 
سوئیچ psd عمل می کند. این محصول را برای تسویه های مالی و مدیریت داده های مالی 
که از طریق سوئیچ منتقل می شوند، طراحی کرده ایم. وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر 
تمرکز ما بر روی تولید نرم افزار کارتخوان است. در مراحل بعدی، قصد داریم با تولید بدنه 
کارتخوان در داخل کشور، وابستگی خود به واردات را کاهش دهیم. در نهایت، هدف ما تولید 

برد کارتخوان نیز در داخل کشور است تا به طور کامل از واردات این قطعه بی نیاز شویم.
مقیسه افزود: تلاش کرده ایم با نوآوری در بخش نرم افزار کارتخوان، سرعت و انتقال داده ها 
و عملکرد آن را به طور قابل توجهی ارتقا دهیم. این امر باعث شده است که محصول ما در 
مقایسه با سایر محصولات موجود در بازار، تفاوت چشمگیری داشته باشد. به این دلیل که 

هر چه محصول بهینه تر باشد، عملکرد آن نیز مطلوب تر خواهد بود.
همچنین در بخش سخت افزار کارتخوان، تغییراتی در قسمت کیبورد و محل کشیدن کارت 
اعمال کرده ایم. در قسمت کیبورد، به جای قطعات ذغالی از مش های فلزی و مسی استفاده 
کرده ایم و در محل کشیدن کارت، از جنسی با سختی بالا استفاده شده است تا عمر مفید این 
قسمت را افزایش دهیم. ما بر این باوریم که با نوآوری و تولید محصولات باکیفیت، می توانیم 
سهم قابل توجهی در بازار پرداخت الکترونیک کشور داشته باشیم و به رونق کسب و کارهای 
ایرانی کمک کنیم. مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در خصوص بزرگ ترین یا مهم ترین 
دستاورد این مجموعه بیان کرد: ما مفتخریم که بگوییم بزرگترین دستاورد مجموعه ما، 
تولید نرم افزار کارتخوان و ارائه خدمات به صورت گسترده در سراسر کشور است. ما با ارائه 
کارتخوان به دستفروشان، کسبه و حتی افراد ســاکن در مناطق محروم که دسترسی به 
خدمات بانکی ندارند، این امکان را برای آنها فراهم می کنیم که به صورت امانی یا فروشــی 
از بهترین کارتخوان ها و خدمات پشتیبانی ۲۴ ساعته بهره مند شوند. وی تاکید کرد: این 
دستاورد برای ما از آن جهت ارزشمند است که نقشی اساسی در تسهیل تراکنش های مالی و 
رونق کسب وکارهای کوچک و متوسط در سراسر کشور ایفا می کند. مقیسه در خصوص رقم 
اشتغالزایی مستقیم و غیرمستقیم ایجاد شده توسط این مجموعه گفت: در مجموعه ما به 
صورت مستقیم ۳۰ نفر مشغول به کار هستند و غیرمستقیم نیز ۱۰ نفر با ما همکاری می کنند.

ساعت هوشمند بدون اینترنت برای کودکان
ساعت هوشمند مخصوص کودکان هواوی به دستگاه Pro Watch5 افزوده شده و ویژگی 
های نوینی برای اتصال کودکان به اینترنت و همچنین ایمن نگه داشتن آنها فراهم می کند. 
 Changlianاین گجت هوشمند که دارای فناوری موقعیت یابی آفلاین و تماس ویدئویی
است، با قیمتی ارزان ارائه می شود. سری جدید این ساعت دارای طراحی اسپرت با یک بند 
سیلیکونی راحت است. یک ویژگی خاص در این زمینه توانایی ردیابی مکان کودک حتی 
در زمان خاموش بودن دستگاه یا قرار گرفتن کاربر در اماکنی با سیگنال ضعیف است. برای 

این منظور از فناوری شبکه Find هواوی استفاده شده است.
ساعت هوشمندNew Edition 5 Watch هواوی ورای جی پی اس از هوش مصنوعی 
موقعیت یابی ۱۰ لایه ای برای دقت بیشتر استفاده می کند. با کمک فناوری های گفته 
شده موقعیت یابی در فضاهای سرپوشیده در 5 هزار مکان در سراسر چین و همچنین ثبت 
تاریخچه ردیابی و شخصی سازی حوزه های ایمن در دستگاه فراهم می شود. همچنین 
هنگامیکه کودک در حوزه هایی از پیش تعیین شده در مدرسه یا خانه وارد یا از آنها خارج 
  Changlianمی شوند، والدین مطلع شوند. از سوی دیگر با کمک تماس های ویدئویی
والدین به راحتی می توانند با کودکان در ارتباط باشند. این قابلیت به کودک امکان می دهد 
به دستگاه های مختلف پیامک ارسال و دریافت کند. این ساعت هوشمند باتری 8۰۰ میلی 
آمپری دارد که عمر شارژ آن طولانی است و از قابلیت شارژ مغناطیسی سریع پشتیبانی 
می کند. همچنین دستگاه گواهینامه ضد آبIPX8 دارد. حتی با کمک ساعت هوشمند 

هواوی می توان از طریق کدهای QR وی چت و Alipayپرداخت انجام داد.

هوش مصنوعی در iOS۱۸ غوغا می کند
اپل قصد دارد در نسخه آتی سیستم عامل iOS ۱8  قابلیت های هوش مصنوعی را به شدت 
ارتقا دهد. طبق گزارش مارک گرومن از بلومبرگ، همکاری اپل و اوپن ای آی طیفی از 

قابلیت های هوش مصنوعی مولد را همراه خواهد داشت.
هرچند به نظر می رسید شریک اصلی اپل در این پروژه ها اوپن ای آی باشد، اما مذاکرات 
این شرکت با گوگل برای یکپارچه سازی احتمالی با جمینی در محصولات این شرکت 
یک گزینه دیگر است که باید در iOS۱8آن را در نظر گرفت. ویژگی های هوش مصنوعی 
نسخه جدید سیستم عامل اپل جذاب هستند. احتمالا قابلیت هایی مانند تولید اتوماتیک 
ایموجی و توانایی تولید خودکار پاسخ برای ایمیل ها و پیام های متنی با iOS۱8 ارائه می 
شوند. آیفون ها نیز با ارتقاهای جدید به رقیبی قدرتمندتر در بازار موبایل تبدیل می شوند.
به نوشته گرومن اپل مشغول توسعه نرم افزاری است که می تواند ایموجی های شخصی 
را براساس آنچه کاربران می نویسند، بسازد. همچنین کابران آیفون گزینه های شخصی 
سازی بیشتری برای اپلیکیشن ها و هوم اسکرین در اختیار خواهند داشت مانند توانایی 
تغییر رنگ آیکون اپ و قابلیت تنظیم کردن بقیه موارد به جای یک طرح خاص شبکه مانند. 
این ویژگی تغییر بزرگی برای اپل به حساب می آید اما به طور حتم برای کاربرانی که تمایل 
به ایجاد خلاقیت بیشتری در طراحی هوم اسکرین دارند، جالب خواهد بود. البته تمام این 
موارد هنوز شایعه هستند. همچنین انبوهی از گمانه زنی درباره برنامه های هوش مصنوعی 
اپل در کنفرانس سالانه توسعه دهندگان آن وجود دارد. این کنفرانس از ۱۰ ژوئن آغاز می 
شود. اما گرومن معتقد است اپل به جای معرفی برنامه ای پرسرو صدا به کاربردهای واقعی 
برای این فناوری می پردازد. پیش بینی می شود اپل در این کنفرانس همکاری با اوپن 
ای آی را اعلام کند تا احتمالا هوش مصنوعی را به بخش هایی مانند جستجوی سافاری، 

سیری، ادیت عکس و رونویسی از یادداشت صوتی اضافه کند.

گلکسی M۳۵ با نمایشگر ۶.۶ اینچی به بازار آمد
سامسونگ گلکسی 5G M۳5 در برزیل عرضه شد. این دستگاه تراشه Exynos۱۳8۰ و 
نمایشگر ۶.۶ اینچی دارد. این دستگاه به عنوان جانشین گلکسیM۳۴ به بازار ارائه شده که 
تراشه Exynos۱۲8۰ در آن قرار داشت. موبایل جدید همراه چند ارتقا به بازار می آید از 
جمله نمایشگر کمی بزرگتر، تراشه جدید و غیره. گلکسی5G M۳5 یک نمایشگر۶.۶ اینچی 
S-AMOLED با وضوح +FHD و رفرش ریت ۱۲۰ هرتز دارد. همچنین درخشــندگی 
نمایشگر هزار nit است. در این موبایل یک حسگر اثرانگشت زیر نمایشگر و ۲ بلندگو تعبیه 
شده اند. در نسخه قبلی این موبایل اسکنر اثر انگشت در کنار دستگاه قرار داشت و فقط یک 
بلندگو در آن به کار رفته بود. این موبایل دارای یک دوربین سلفی ۱۳ مگاپیکسلی است. 
پشت دستگاه نیز دوربین اصلی 5۰ مگاپیکسلی با پشتیبانی OIS قرار دارد. یک لنز اولتراواید 
8مگاپیکسلی، یک دوربین مکرو ۲مگاپیکسلی نیز در کنار آن قرار دارند. سیستم عامل 
دستگاه نیز One UI۶.۱ مبتنی بر اندروید۱۴ است. سامسونگ مدعی است این دستگاه 
۴ سال از ارتقاهای اندروید و همچنین تا 5 سال آپدیت های امنیتی را دریافت می کند. در 
Galaxy M۳5 تراشه Exynos۱۳8۰ با 8گیگابایتRAM به کار رفته است. این موبایل 
باتری ۶ هزار میلی آمپری با قابلیت شارژ سریع ۲5 وات دارد. همچنین این موبایل ۲5۶ 
گیگابایت حافظه داخلی با کارت میکرو اس دی برای حافظه اضافی دارد. همچنین موبایل 
مذکور از دو سیم کارت5G و وای فای۶ پشتیبانی می کند. همچنین سامسونگ مدعی است 
 Galaxy M۳5 این موبایل سیستم خنک کننده دارد تا از داغ شدن آن جلوگیری کند. وزن
نیز ۲۲۲ گرم اعلام شده است. Galaxy M۳5 دقیقا مشابه گلکسیA۳5 است که اوایل سال 
جاری میلادی رونمایی شد، اما نکته متمایز میان ۲ دستگاه آن است که A۳5 در ۲ رنگ و با 

باتری 5 هراز میلی آمپری عرضه شده است.

اخبار

معاون توســعه اقتصاد دانش 
بنیان معاونــت علمی گفت: 
تلاش هــای مصرانــه  رئیس 
جمهور شهید در دیپلماسی 
فناوری، منجر بــه گام های 
موثری در مسیر هموارسازی توسعه اقتصاد دانش بنیان 
شد. به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری، جواد مشــایخ اظهار کرد: در 
دولت سیزدهم، شــاید بیش از هر زمان دیگری شاهد 
توجه به اقتصاد دانش بنیان و عملیاتی شدن این مفهوم 
در اقتصاد کشور بودیم. این نقطه عطف از تغییر نامی که 
در معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری به معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان صورت گرفت هم 
قابل ردگیری است. مشایخ در این خصوص می گوید: 
براســاس این گزاره، علم و فناوری باید در جهت خلق 
ارزش، ثروت و انتفــاع برای آحاد جامعــه قرار گیرد. 
عملیاتی کردن این مهم، شــجاعت بالایی می طلبید؛ 
چرا که ما کشــوری مبتنی بر منابع هستیم و بیش از 
صد سال است که استخراج و فروش نفت به رکن اصلی 
اقتصاد ما بدل شده اســت. در این فضا، عهده دار شدن 
مأموریت توسعه اقتصاد دانش بنیان در دولت سیزدهم، 
نشــان دهنده عزم راســخ و ایمان آیت  الله رئیسی به 

زیست بوم علم و فناوری بود.

تلاشمجدانهبرایتحققتولیددانشبنیان
به گفته مشــایخ به دنبال تغییر عنوان معاونت علمی، 
تغییرات ســاختاری به وقوع پیوســت و ســتادهایی 
ناظر بــه این دغدغــه جدیــد، ایجاد و طراحی شــد. 

همچنین، جریانــات دیگری در حوزه علــم و فناوری 
برای توســعه اقتصــاد دانش بنیان به کمــک معاونت 
علمی آمد کــه از آن جمله می توان بــه تصویب و ابلاغ 
قانون جهش تولید دانش بنیان اشــاره کــرد که همه 
 اینها به پشــتوانه حمایت های معنوی آیت  الله رئیسی 

رقم خورده است.
وی افزود: همین طور در ســایر مبادی سیاست گذاری 
به ویژه در شــورای عالی انقلاب فرهنگی و ابلاغ اسناد 
بالادستی حوزه های توسعه فناوری و نوآوری، بسیاری 
از مصوبات معطل مانده در دوره وی ابلاغ شــده است. 
علاوه بر این، تلاش ها و کوشش هایی که رئیس جمهور 
شهید در تحقق شعار سال ۱۴۰۱ داشت، برگ دیگری 
از خدمات وی به زیســت بوم علم و فناوری اســت. در 
این راســتا، وزارت خانه ها و دستگاه های اجرائی مکلف 
شــده بودند تا آئین نامه های اختصاصــی دانش بنیان 
حوزه مربوطه را تهیــه و تدوین کننــد و نهایتاً در ۱۳ 
جلسه فشــرده، آئین نامه های اختصاصی دستگاه ها در 
حوزه دانش بنیان تصویب شد. اینها بخشی از مجموعه 
اقداماتی است که رئیس دولت سیزدهم در حوزه اقتصاد 
دانش بنیان رقم زد و هر توفیقی تا به اینجا حاصل شده 

است، مرهون حمایت های بی بدیل ایشان است.

دیپلماسیعلموفناوریدرعرصهسیاست
خارجی

توســعه اقتصاد دانش بنیان صرفاً یک مساله تک بعدی 
نیست و به شدت به روابط سیاسی و ارتباطات بین المللی 
گره خورده اســت. معاون توســعه اقتصاد دانش بنیان 
معاونت علمی ، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهوری با اشــاره به این موضوع گفت: این دو مقوله 
درهم تنیدگی زیادی دارند و زمانی که سیاست مداران 
و مدیران کلان نســبت به اهمیت این موضوع اشراف و 

آگاهی داشته باشند، می توانند بیشترین بهره برداری را 
از دیپلماسی علم و فناوری ببرند. 

سال های گذشته، به واسطه برخی اتفاقات جهانی مثل 
همه گیری کرونا، صادرات محصولات مبتنی بر فناوری 
پیشرفته یا محصولات دانش بنیان، کاهش یافت و آمارها 
از صادرات چند صد میلیــون دلاری خبر می داد. با این 
حال، با توجه به نقشی که دولت سیزدهم با تصمیمات 
منطقی و عاقلانه درخصوص واکسیناسیون سراسری در 
مهار همه گیری کرونا داشت، فضا برای نقش آفرینان و 
فعالان اقتصادی، به ویژه شرکت های دانش بنیان بیش 
از پیش مهیا شد تا در بستر آرام تری فعالیت اقتصادی 

خود را ادامه دهند.
مشــایخ افزود: بر اســاس آمــار گمــرک جمهوری 
اســلامی ایران، میزان صادرات محصولات دانش بنیان 
ســال ۱۴۰۲ به دو و نیم میلیارد دلار رســیده اســت 
کــه حاکــی از رشــدی چندیــن برابــری بــوده و 

 نشان دهنده توفیقاتی اســت که در این زمینه حاصل 
شده است.

به گفته وی، از آنجا که اســتفاده از ابزار دیپلماسی علم 
و فناوری در عرصه سیاســت خارجی و توســعه روابط 
بین المللی هم از دیگر دغدغه های رئیس جمهور شهید 
بود، فعالیت های بســیار چشــمگیری از سوی وزارت 

خارجه و با همکاری معاونت علمی صورت گرفت. 
در این زمینه تلاش شــد تا از ظرفیت های بین المللی 
برای معرفی دستاوردهای کشور در حوزه علم و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان استفاده شود و در اکثر سفرهایی که 
ایشان به کشورهای خارجی داشت، همکاران معاونت 
علمی و نمایندگان شــرکت های دانش بنیان برتر نیز 
حضور یافته و نمایشگاه هایی را برپا کرده و می کوشیدند 
تا متناسب با نیازمندی های کشور هدف، توانمندی های 
ایران را ارائه داده و فضا را برای حضور شرکت های ایرانی 

و توسعه صادرات و نقش آفرینی بین المللی باز کنند.

معاون توسعه اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی اعلام کرد:

شهید رئیسی پرچم دار توسعه اقتصاد دانش بنیان 
Newskasbokar@gmail.com

دبیر ســتاد توســعه فناوری نانو، ارتقای دانش بنیان 
صنایع موجود بر پایه فناوری نانو و ارتقای همکاری ها و 
تعاملات بین المللی در حوزه نانو را از دغدغه های رییس 

جمهور شهید برشمرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، عماد احمدوند مصوبه "سند ملی 
توســعه علوم و فناوری نانو" را یادگاری از دولت آیت 
الله رییسی در صنعت نانو خواند و گفت: تاثیر بلندمدت 
دیگری که آیت الله رئیسی برای اقتصاد ایران بر جای 
گذاشت، برجســته کردن نقش و اهمیت شرکت های 

دانش بنیان در تقویت پایه های اقتصاد کشور است.
وی ادامه داد: دســتگاه هایی که ظرفیت شرکت های 
داخلی را نادیده انگاشــته و اعتقادی بــه توان تولید 
داخلی نداشــتند، در دولت آیت الله رئیسی ناگزیر به 

اعتراف به توان تولید داخلی و بستن قرارداد با شرکت 
های دانش بنیان داخلی شــدند. این مهم جز با تاکید 
و پافشاری شــخص رئیس جمهور میسر نمیشد و در 
آینده نیز می بایست این مســیر به طور برجسته تری 

دنبال شود.
احمدوند، عروج شهادت گونۀ دکتر رئیسی را مزد یک 
عمر تلاش خالصانه وی با هدف کســب رضایت الهی 
دانست و عنوان کرد: ایشان توانســت رضایت الهی را 
به حد اعلای خــودش در خدمت به مردم ترجمه کند 
و مردم برای شــهید رئیســی، به معنی محل هزینه و 
زحمت نبودند، بلکه نمایندۀ خداوند روی زمین بودند. 
به همین دلیل ایشــان در خدمت به نمایندگان الهی 
خستگی نمی شناخت؛ اما ایشــان در این مسیر، نگاه 
انفرادی نداشــت، بلکه چه در مرحلۀ انتخاب مدیران 

ارشد و چه در نحوۀ تعامل با آن ها طی این چند سال، 
تلاش کردند تا اجزای حاکمیت همگی آرایش خدمت 

به مردم بگیرند.
دبیر ستاد توسعه فناوری نانو، یکی از مولفه های متمایز 
شهید رییســی را تلاش برای حاکمیت توأمان دین و 
دانش برشمرد و اظهار داشت: ایشان تا آخرین لحظه 
تلاش داشتند که افرادی که مسئولیت اجرا در سطوح 
مختلف دارنــد، علاوه بر اینکه خدمت بــه مردم را به 
عنوان عبادت ببینند، خودشان از جامعۀ علمی باشند 
و از بدنۀ نخبگانی کشــور حداکثر استفاده را کنند و با 
تقویت بهره گیری از ظرفیت های فکری و طراحی افراد 
متخصص در حوزه های مختلف، مسیر حرکت کشور به 

سمت حاکمیت دانش بنیان را تقویت کردند.
به گفته او، علاوه  بر تلاش گسترده و ساختارمند برای 

تقویت مجموعه های فناور و دانش بنیان، نگاه متعالی 
شهید رییســی این بود که جامعۀ دانشی کشور، بیش 
از آنکه نیازمند حمایت حاکمیت باشد، باید بتواند به 
کمک حاکمیت بیاید و سازوکارهای حکمرانی کشور 

به سمت دانش بنیان شدن پیش برود.
احمدوند در پایان با اشــاره به اینکه در مسیر تقویت 
شرکت های دانش بنیان، پیشــرفت های زیرساختی 
و بزرگی در دوران ریاســت جمهوری آیت الله رییسی 
صورت گرفته اســت؛ تاکید کرد: در این مسیر تلاش 
شهید رییسی برای تصویب قانون جهش دانش بنیان، 
یکی از مهمترین ها اســت: شــروع اجرای این قانون، 
خصوصا در بخــش اعتبار مالیاتی تحقیق و توســعه، 
آینده ای بســیار بزرگ تر و موثرتر، برای جامعۀ دانش 

بنیان کشور را نوید می دهد.

معــاون علمــی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان 
رییس جمهور بر ضرورت توســعه صادرات فناورانه با 
هدف گسترش فرهنگ ایرانی- اسلامی و اقتدارآفرینی 

فناورانه تأکید کرد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری، با حضور روح الله دهقانی معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانــش بنیان رییس جمهور، 
امیرحســین میرآبــادی، رییس ســازمان توســعه 
همکاری های علمــی و فناورانه بین المللی، حق جوی 
جوانمرد، رییس مرکز توســعه فناوری های راهبردی 
معاونت علمی، میثم فرج اللهی، رییس مرکز طرح های 
کلان و پیشران معاونت علمی، جعفر رازقی سرپرست 
معاونت بــورس و امور دانشــجویان خارج ســازمان 
دانشــجویان وزارت علوم و جمعــی از رایزنان علمی، 
ششمین نشست سالیانه رایزنان علمی در محل معاونت 

علمی برگزار شد.
معاون علمی رییس جمهور با اشــاره به نقش رایزنان 
علمی در گســترش مرزهای فرهنگی ایران اسلامی 
گفت: صادرات محصول فناورانه، بیش از فواید و منافع 

اقتصــادی دارای فواید فرهنگی اســت و تأثیرگذاری 
شگرفی در نگاه جهانیان به توانمندی ها و ظرفیت های 
جمهوری اســلامی ایران خواهد داشــت. استفاده از 
ظرفیت رایزنان علمی از این جهت یک فرصت بسیار 
مغتنم برای راهبرد توسعه فرهنگی و اقتصادی کشور 
است و در این راستا، نهادهای مختلفی از جمله معاونت 
علمی، ســازمان توســعه همکاری های بین المللی و 
سازمان دانشجویان، اثرگذار هستند و به دنبال تعامل 
و هم افزایی هرچه بیش تر و بهتر، برای شبکه سازی و به 
کار بردن ظرفیت ها در تحقق این امر راهبردی هستیم.
وی با تاکید بــر ضرورت هم افزا کــردن ابزارها، منابع 
و امکانات تمامی نهادها در تحقــق موضوع راهبردی 
صادرات فناوری و بــه تبع آن صدور اندیشــه ایرانی 
اســلامی گفت: باید برنامه ها و سیاست ها را یک سو 
کنیم و همکاری بــا مجموعه های دســت اندرکار از 
جمله سازمان دانشــجویان، هدف راهبردی معاونت 
علمی در دیپلماســی علم و فناوری اســت که مورد 
تأکید دولت مردمی و شخص آیت الله رییسی و شهید 
امیرعبداللهیان به عنوان پیشانی دیپلماسی کشور بود.

رییس بنیاد ملــی نخبگان ادامــه داد: این که رییس 
جمهور و وزیر امور خارجه شهید، دقت و تأکید ویژه ای 
به تعاملات علمی وفناوری داشــتند یک دلیل داشت. 
شهید امیرعبداللهیان معتقد بودند ما در حوزه علم و 
فناوری دستاورد واقعی داریم و این دست بالای ما در 
فناوری به برتری ما در سایر حوزه ها نیز منجر می شود.
دهقانی با اشاره به آمادگی معاونت علمی، برای همکاری و 
شبکه سازی منسجم با تمامی ظرفیت های موجود از جمله 
رایزنان علمی گفت: سازمان توسعه همکاری های علمی 
و فناورانه بین المللی قطعا با تخصــص و تجربه در زمینه 
تعامــلات فناورانه در عرصه بین الملــل، می تواند در یک 
همکاری خوب و هم افزا بــا رایزنان، زمینه را برای افزایش 
عمق صادرات محصولات فناورانه و به دنبال آن صادرات 
فرهنگی ایران فراهم کند. رایزنان، سازمان را یک سکو و 
پایگاه در ایــن حوزه بدانند و معاونــت علمی آماده ایجاد 

ظرفیت ها و حمایت های لازم برای همکاری است.
معاون علمی رئیس جمهور در ادامه گفت: علم اگرچه 
بیش از چهار ســده قبل هم وجود داشــت اما در آن 
دوره، امری زینتی و صرفاً مایه فخرفروشــی حاکمان 

بود و پادشــاهان در اطراف خود دانشمندانی را جمع 
می کردند. اما بــا وقوع انقلاب صنعتــی، علم کارکرد 
ثروت آفرینی پیدا کرد و به واسطه زایش پدیده ای به 
نام فناوری، توانایی بهره کشی از طبیعت و کسب ثروت 
را به ارمغان آورد. غرب به واسطه همین فناوری و سلطه 
بر طبیعت، به برتری هایی نســبت به ســایر کشورها 
دست یافت، پس از جنگ ســرد اما، فناوری و نوآوری 
به مؤلفه ای برای قدرت آفرینی تبدیل شــد و امروزه 
عموم نوآوری ها و فناوری ها از جنس برافکن هستند و 

به عنوان ابزاری برای اقتدارآفرینی شناخته می شوند.
وی افزود: دو دهه قبل که رهبر معظم انقلاب، موضوع 
جنبش نرم افــزاری و نهضت علمــی را مطرح کردند 
کشــورهای حاشــیه خلیج فارس صرفا علم را ابزاری 
برای ثروت آفرینی می دانستند اما با دیدن اعتباری که 
ایران به واسطه پیشرفتهای علمی و فناوری پیدا کرده 
و با جهان گفت و گو می کند درباره نقش اقتدارآفرین 
علم به تکاپو افتادند و امروز به برکت تأکیدات رهبری 
فرزانه انقلاب و تلاش های کشور، علم نافع اقتدار را برای 

کشورمان به ارمغان آورده است.

ایلان ماسک، اپلیکیشن واتس اپ شرکت متا 
را متهم کرده است هر شب، داده های کاربران 

را برای اهداف تبلیغاتی، استخراج می کند.
واتس اپ و شــرکت مــادر این پیام رســان، 
هنوز بــه ادعاهای ایلان ماســک، پاســخی 
نداده اند اما وب ســایت WABetaInfo که 
اطلاعاتی درباره جدیدترین به روزرسانی های 
واتــس اپ منتشــر می کنــد، بــه پســت 
 مدیرعامل تسلا در شــبکه اجتماعی ایکس، 

پاسخ داد.
وب ســایت WABetaInfo در پاســخ به 
ادعاهــای مالک شــبکه اجتماعــی ایکس، 
گفت: وقتی شــما محصولی مانند اپلیکیشن 
پیام رســان ایکس و رمزنگاری سر به سر آن 
را برای تبلیغ دارید، راحت است که واتس اپ 
را مقصر جلــوه دهید. به همین دلیل اســت 

که ایلان ماسک، مکررا اطلاعات غلط درباره 
واتس اپ منتشــر می کند. واتساپ داده های 
کاربران را هر شب به اشــتراک نمی گذارد تا 
تبلیغات بسازد. این قابلیت پشتیبان گیر )بک 
آپ( در اندروید است که همیشه در دستگاه 
کاربــر می ماند. افراد می تواننــد این موضوع 
را با اســتفاده از ابزار تحلیل ترافیک شبکه و 
چک کردن درخواست های اچ تی تی پی خود، 

بررسی کنند.
ایلان ماسک اوایل ماه میلادی جاری، مارک 
زاکربرگ، مدیرعامل شــرکت متــا را برای 
کمپین هــای تبلیغاتــی در پلتفرم های این 
شــرکت، هدف انتقاد قرار داده بــود. این دو 
شخصیت فناوری، به شدت با یکدیگر رقابت 
دارند و حتی یک بار برای مبارزه در قفس، قرار 

گذاشته بودند که هرگز اتفاق نیفتاد.

قیمت بیت کوین حرکت اندکی ثبت کرده است، زیرا نگرانی ها 
در مورد نرخ های بهره بالا در آستانه انتشار داده های کلیدی 
تورم ایالات متحده که اواخر این هفته منتشر می شود، ادامه 
دارد و اتر شــاهد رشد گســترده ای در پیشــرفت به سمت 

صندوق های قابل معامله در بورس اتریوم است.
بیت کوین در ۲۴ ســاعت گذشــته با ۰.۳ درصــد کاهش به 
۶8 هزار و ۷۶۰.۳ دلار در ســاعت یک و چهار دقیقه به وقت 
 شــرقی رســید و در محدوده معاملاتی طی ۲ ماه گذشته،

 باقی ماند.
پس از اینکــه کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار آمریکا، 
درخواســت های چندین صرافی بزرگ برای فهرست بندی 
صندوق های قابل معامله در بورس اتریوم را تایید کرد، دومین 

توکن بزرگ رمزنگاری جهان شاهد افزایش چشمگیری بود.
به نقل از کریپتو، تحلیلگران انتظار دارند که تایید صندوق ها، 
باعث افزایش شدید قیمت اتر شود، مشابه آنچه در بیت کوین 
پس از تایید صندوق های قابل معامله در بورس بیت کوین در 

اوایل سال جاری مشاهده شد. اما بیت کوین در ماه های اخیر 
پس از پایان شور و شوق اولیه نسبت به این صندوق ها، تا حد 
زیادی کاهش یافته و جریان ســرمایه بــه صندوق ها نیز در 

هفته های اخیر راکد بوده است.
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهــای دیجیتال در حال حاضر 
۲.5۷ تریلیون دلار برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز 
قبل  ۰.۱۳ درصد بیشتر شده اســت. در حال حاضر 5۲.5۰ 
درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در اختیار بیت کوین است که 

۰.5۲ درصد کاهش روزانه را ثبت کرده است.
حجم کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۶۶.۷۹ 
میلیارد دلار است که ۲۷.8۰ درصد افزایش داشته است. حجم 
کل در امور مالی غیر متمرکز در حــال حاضر ۶.۰۳ میلیارد 
دلار است که  ۹.۰۳ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای 
دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۶۰.۴8 
میلیارد دلار اســت که ۹۰.5۶ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته 

بازار ارزهای دیجیتال را تشکیل می دهد.

برجستهکردننقشدانشبنیانهادراقتصادازخدماتشهیدرئیسی

گسترش مرزهای دیپلماسی علم  و فناوری با ظرفیت رایزنان علمی

بیت کوین و اتریوم اوج می گیرند؟ادعای ایلان ماسک علیه واتس اپ کش پیدا کرد
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کشاورزي

اتفاقــات امســال در بــازار محصولات 
كشاورزي غيرقابل پيش بيني بود. بعد از 
افت شديد قيمت گوجه فرنگي حالا نوبت 
به هندوانه رسيده است. محصولي كه در 
سال هاي گذشته در بازارهاي كشورهاي 
عربي فروش مي رفت و يك پاي ثابت صادرات محصولات كشاورزي 
بود، امســال در مزارع جنوب كرمان تني 30 هزار تومان به فروش 

مي رسد. 
به گزارش »كسب و كار« توليد هندوانه امسال دوبرابر سال پيش 
بوده است. هندوانه كاران مناطق جنوبي كه برداشت محصولشان را 
از 2ماه پيش آغاز كرده اند، به دليل توليد بيش از نياز، حجم زيادي 
از محصولشان روي دستشان مانده است، قيمت پايين فروش هم 
جوابگوي هزينه هاي توليد و حمل ونقل شان نيست. كشاورزي كه 
براي كشت هنداونه در هر هكتار نزديك به 8 ميليون تومان هزينه 
كرده است اكنون بايد هر كيلوگرم از آن را بين 30تا80تومان بفروشد. 
همچنين هزينه هاي حمل و نقل نيز بسيار بالاست، به طوري كه براي 
انتقال محصول به بازار تهران، بايد  به هر كاميون 3 تا 4ميليون تومان 
كرايه بپردازند. حالا هندوانه كاران عطاي چيدن محصول را به لقاي 
بهاي اندكش بخشيده اند تا جاليزهايشان دست كم چراگاهي براي 

حيوانات باشد. 

 مقصر خسارت صيفي كاران كيست؟
مسئولان حوزه كشاورزي مي گويند: اين كشاورز است كه در انتخاب 
نوع كشــت اشــتباه مي كند. آنها معتقدند، با توجه به آب بر بودن 
محصولاتي مثل هندوانه و طالبي، صيفي كاران بهتر است اقدام به 
كشت محصولات ديگر كنند اما كارشناسان كشاورزي مي گويند از 
دور نمي شود نسخه پيچيد. اين وظيفه دولت است كه بعد از آمايش 
و پايش زمين براي آموزش به كشــاورز به اراضي ورود كند. دولت 
بايد با تعيين ميزان مصرف و تقاضاي بازار، كشــت و كار كشاورز را 
تنظيم و نوع محصول قابل كشت را تعيين كند. كارشناسان اين حوزه 
معتقدند، كشاورز كاشت، داشت و برداشت را خوب بلد است اما محقق 
علمي نيست كه به بازار و تمام مزيت هاي نسبي اشراف داشته باشد.

 
 الگوي كشت، الگويي محقق نشده

رامين عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در گفت وگو با »كسب و 
كار« مي گويد: طرح الگوي كشت در كشور ما نه تنها اجرايي نشده 
بلكه حتي به طور كامل مطالعه هم نشده است. كشاورز تنها با انگيزه 

اقتصادي و آنچه سنت پدر و مادران شــان بوده است، كشت و كار 
مي كند. اين وظيفه دولت اســت كه با آزمايش هاي خاك و زمين، 
تحقيقات و پژوهش هاي لازم، نوع محصول و شيوه كشت را تعيين 

كند. 
وي مي افزايد: در حال حاضر بزرگ ترين اشتباه در بخش كشاورزي ما 
در نظر نگرفتن ارزش آب است. كشت طالبي و هندوانه كه محصولاتي 
بسيار آب بر هستند نه تنها سودي عايد كشاورز نمي كند بلكه ميزان 

زيادي از ذخاير آبي كشور را هم هدر مي دهد. 

 دود گراني هزينه هاي جابه جايي در چشم توليدكننده
اين كارشناس كشاورزي ادامه مي دهد: همچنين با افزايش قيمت 
سوخت و هزينه هاي حمل ونقل، سود چنداني براي توليدكننده باقي 
نمي ماند. اين در حالي است كه تمامي كشورها براي صرفه جويي در 
هزينه هاي جابه جايي محصولات كشــاورزي، مصرف محصولات 
محلي را جايگزين كرده اند. در كشور ما هم بايد علاوه بر تغيير الگوي 
كشــت، الگوي مصرف غذايي هم تغيير كند و با جايگزيني كشت 
گلخانه اي به جاي كشت سنتي، هر منطقه اي بيشتر محصول توليدي 

حوزه خود را مصرف كند. 

 بسته شدن مرزهاي عراق؛ هدررفت 400هزارتن هندوانه
اما تنها عامل افت قيمت صيفي جــات در هزينه هاي حمل و نقل 
نيســت. جلوگيري مقامات گمركي عراق از ورود هندوانه به اين 
كشــور، يكي ديگر از عواملي بود كه باعث شــد محصول هندوانه 
امسال صيفي كاران روي دستشان بماند. در شهرستان گچساران 
كه يكي از مهم ترين صادركننــدگان هندوانه به عراق به شــمار 
 مي آمد، با مسدودشــدن اين مرزها، 400هزار تن هندوانه هم در 

باغات هدر رفت. 
عرفانيان سليم، كارشناس كشاورزي در اين زمينه توضيح مي دهد: 
ايران به كشــورهاي تركيه، آســياي ميانه و عراق هندوانه صادر 
مي كند اما بيشترين صادرات اين محصول به عراق است. اين وقفه 
اجباري در صادرات به اين كشــور آن هم درست در فصل برداشت 
لطمه جبران ناپذيري به صيفي كاران زد. از دست دادن بازار فروش 
عراق، مشــكل توليد مازاد بر مصرف هندوانه را دوچندان كرد. وي 
با تاكيد بر عواقب اجتماعي و فرهنگي افزون بر عواقب اقتصادي و 
زيان كشاورزان عنوان مي كند: تعيين الگوي كشت از وظايف اصلي 
دولت است اما در اين زمينه فقط جلسه گذاشته مي شود و گويا زمان 
اجرايي شدنش فرانرسيده است. دولت بايد با كمك گرفتن از اصناف 

و اتحاديه ها ميزان تقاضاي بازار را پيش بيني و با مديريت بهينه ذخاير 
طبيعي نوع محصول قابل كشت را براي كشاورز تعيين كند و كشاورز 
هم ملزم شود كه بر اساس همان برنامه عمل كند. همچنين موانع 
صادرات اين محصولات را از بين ببرد و صادرات را در درازمدت و نه 

بعد از فصل برداشت، تسهيل كند. 

 دولت دست دلالان را از بازار هندوانه كوتاه كند 
اما عنايت ا... بياباني، قائم مقام خانه كشــاورز معتقد اســت: تغيير 
الگوي كشــت عامل نجات بخش صيفي كاران نيست بلكه از بين 

بردن فســاد موجود در بازار و جلوگيري از حضور دلالان است كه 
مي تواند از بار زيان صيفي كاران كم كند. وي عنوان مي كند: الگوي 
كشت هندوانه در سال جاري رعايت شده و ميزان كشت محصول با 
سال گذشته تفاوتي نكرده است. با اين وجود هندوانه كاران كه سال 
قبل محصول شان را به سادگي در بازار عرضه كردند امسال درگير 
مشكلات حل نشدني شده اند كه درنهايت به ورشكستگي آنها منجر 

شده است. 
بياباني مي افزايد: دولت بايد دســت دلالان را از بازار هندوانه كوتاه 
كند. هندوانه اي كه در بــازار كيلوگرمي 300 تــا 600 تومان به 

دست مصرف كننده مي رســد در مزارع با قيمت 30 تا 80 توماني 
از كشــاورز خريداري مي شــود. دلالان چنان نبــض بازار صيفي 
 را به دســت گرفته اند كه يك تن هندوانه را با منت از كشــاورزان
 30 تا 38 هزار تومان خريداري مي كنند و در بازار مصرف با چندين 
برابر قيمت به فروش مي رسانند. هرچند مسئولان با خريد توافقي 
برخي محصولات مثل گوجه فرنگي كمي از مشكلات كشاورزان 
كاشــته اند اما هندوانه كاران كه محصول شــان قابليت تبديل به 
فراورده هاي ديگر را ندارد و بايد مستقيما به بازار مصرف انتقال يابد، 

به شدت متضرر شده اند. 

گزارش »كسب و كار« از تبدیل مزارع هندوانه به چراگاهای دام

فریاد سر جالیز به جایی نمی رسد

تعيين نرخ كالاهاي استراتژيك از جمله 
گندم توسط دولت ها، در بيشتر كشورها 
روش متداولي اســت. به ايــن صورت 
كه دولت ها افزون بــر پرداخت يارانه به 
بخش كشــاورزي به صورت مستقيم و 
غيرمستقيم از بهره برداران و كشاورزان حمايت مي كنند و با خريد 

تضميني، در فروش و بازاررساني محصولات نيز سهم دارند. 

سياست خريد تضميني محصولات كشاورزي به ويژه گندم براي 
حمايت از توليدكننده، چند ســالي اســت كه در كشور ما اعمال 
مي شود و دولت در فصل برداشت مراكز خريد تضميني در برخي 
شهرها و روستاها داير و با قيمت از پيش اعلام شده، گندم كشاورزان 

را خريداري مي كند. 
در قصد و نيت  دولت مبني بر خريد تضميني گندم از كشاورزان 
ترديدي وجود ندارد اما بر سر درســتي يا نادرستي اين سياست 
پرسش هايي مطرح است؛ نخست اينكه آيا قيمت هاي اعلام شده از 
سوي دولت كارشناسي شده است؟ آيا نمايندگاني از سوي كشاورزان 
در اين قيمت گذاري نقش داشته اند؟ چرا دولت توجه ويژه خود را 
تنها به خريد گندم معطوف مي دارد ولي ساير محصولات كشاورزي 

از چنين شرايطي برخوردار نيستند؟

 توجه به كشت جو و كلزا در دولت يازدهم
دلاور حيدرپور، رئيس سازمان جهاد كشاورزي استان مازندران، 
دليل اصلي توجه دولت به خريد تضميني محصولات كشاورزي 
مانند گندم را در جايگاه اين كالاي استراتژيك مي داند و مي گويد: 
»گندم، ماده اصلي براي تهيه نان است و نان غذاي اصلي مردم ما را 
تشكيل مي دهد. بنابر اين نقش گندم در تامين امنيت غذايي كشور 

پررنگ تر است و همواره مورد توجه دولت ها قرار دارد.«
وي مي افزايد: »البته امسال قيمت تضميني ساير محصولات مانند 
جو، ذرت و كلزا هم از رشد بالايي برخوردار بوده است. براي نمونه 
قيمت جو در سال هاي قبل كيلوگرمي 300 تا 400 تومان تعيين 
مي شد اما امسال به 870 تومان رسيده و قيمت ذرت كه هر كيلوگرم 
450 تومان بود تا 870 تومان افزايش يافته است.«رئيس سازمان 
جهاد كشاورزي استان مازندران به منابع محدود آب در كشور اشاره 
مي كند و مي گويد: »يكي ديگر از دلايل توجه دولت به گندم، نوع 
و فصل كشت اين محصول است. كشت گندم و جو در فصل بهار و 
پاييز به صورت ديم انجام مي شود و با توجه به كم آبي كه با آن مواجه 
هستيم، توجيه پذير است كه گندم همچنان محصول نخست و در 

كانون توجه باشد.«

 ظرفيت هاي كشت جو در كشور مناسب است
حيدرپور تصريح مي كند: »در توليد جو و افزايش كشت اين محصول 
داراي ظرفيت هاي مناسبي هستيم كه بايد از آنها به خوبي استفاده 
كنيم. در اين زمينه كمك و تجربه كشــاورزان نمونه و دانش فني 
كارشناسان و خبرگان بخش كشاورزي بسيار موثر است تا بتوانيم 
بخش بيشــتري از نيازهاي داخلي به خوراك دام را نيز پوشــش 
دهيم.«وي به افزايش بهره وري در كشاورزي تاكيد و اظهار مي كند: 

»بايد سطح زير كشت گندم ديم را از 4ميليون هكتار به 2/5ميليون 
هكتار كاهش دهيم و افزايش برداشــت را تا 500كيلوگرم در هر 
هكتار عملي كنيم. در حال حاضر تمام تلاش وزارت جهاد كشاورزي 
بر بهره وري بيشــتر، توســعه عمودي و مديريت مزرعه اســت و 
كارشناسان و كشاورزان نيز بايد به آن بپردازند.«رئيس سازمان جهاد 
كشاورزي اســتان مازندران از طرح جديد وزارت جهاد كشاورزي 
براي تغيير الگوي كشت برخي محصولات خبر مي دهد و مي گويد: 
»وزارتخانه طرحي را در دستور كار دارد و برنامه اي را دنبال مي كند 
كه بر اســاس آن تا 5 يا 10 ســال آينده و در صورت تامين گندم 
كشور، از ميزان سطح زير كشت آن كم و به كشت سويا و كلزا افزوده 
مي شود.«در حالي كه 93 درصد از نياز خوراك دام و طيور صنعت 
دامپروري و مرغداري كشــور از راه واردات انجام مي شود و براي 

وارد كردن جو، ذرت و سويا بايد ميلياردها دلار بپردازيم، همچنان 
سياست ها به سود تعيين قيمت هاي اغواكننده و وسوسه انگيز گندم 
مي چربد )قيمت خريد تضميني گندم از سال گذشته 1050 تومان 
در هر كيلوگرم تعيين شد(. مسئولان و دولتمردان )وزارت كشاورزي 
و وزارت صنعت در گذشته(، تمام تلاش خود را برای خريد تضميني 
گندم كه اصطلاحا كالاي استراتژيك نام گرفته، به كار مي گيرند  اما 
حسن صفايي، رئيس سازمان مركزي تعاون روستايي از طرح هاي 

جديد دولت خبر مي دهد. 

 خريد تضميني، وظيفه قانوني سازمان تعاون روستايي
وي در اين زمينــه اظهار مي كند: »خريــد تضميني محصولات 
كشاورزي جزو وظايف قانوني و ذاتي سازمان تعاون روستايي است. 

در اين راستا سازمان تعاوني روستايي از نيمه فروردين ماه تاكنون 
2 ميليون و 905 هزار و 26 تن گندم از كشاورزان خريداري كرده 
و كل وجه خريد تضميني گندم نيز به كشــاورزان پرداخت شده 
است.«صفايي ادامه مي دهد: »افزايش ميزان خريد تضميني گندم 
نشان مي دهد سياست گذاري هاي دولت و جهاد كشاورزي در تعيين 
نرخ خريد تضميني و تامين نهاده هاي مورد نياز گندم كاران مطلوب 
بوده است. همچنين سازمان تعاون روستايي درصدد است تا سال 
آينده شاخص هاي كيفي در توليد گندم را نيز مورد نظر قرار دهد.«

وي با اشاره به اهميت ساير محصولات كشاورزي به ويژه محصولاتي 
كه در صنعت خوراك دام وطيور مصرف بيشتري دارند، مي افزايد: 
»در اين زمينه نيز تصميماتي گرفته شد و يكي ديگر از محصولاتي 
كه خريد تضميني آن آغاز شده و سازمان تعاون روستايي به آن ورود 

پيدا كرده كلزاست. از آنجا كه قيمت خريد تضميني اين محصول 
از كيلوگرمي هزار تومان در سال گذشته به 1900 تومان افزايش 
يافته، كشاورزان براي توليد و فروش آن به دولت انگيزه مضاعفي 
پيدا كرده اند.«رئيس ســازمان مركزي تعاون روســتايي ايران، 
مي گويد: »كلزا در 26 استان كشور توليد مي شود. خريد تضميني 
آن از 19 استان كشور آغاز شده و تا نيمه مرداد امسال ادامه دارد. از 
ابتداي آغاز خريد تضميني كلزا تاكنون حدود 100 هزار تن از اين 
محصول از كشاورزان خريداري و به صنايع روغن كشي تحويل داده 
شده است.«به گفته صفايي، محصولات ديگر نيز مانند جو، انواع 
حبوبات از جمله نخود و... نيز جزو محصولاتي هستند كه دولت براي 
خريد تضميني آنها برنامه ريزي كرده و تا پايان شهريور ماه امسال 

انجام مي شود. 

»كسب وكار« بررسی می كند

گندم،  دردانه خرید تضمینی دولت
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كار و 
كارآفرین

مركز آمار ايران گزارش وضعيت بيكاري در زمســتان 
سال گذشته را منتشر كرد. در اين گزارش نرخ بيكاري 
عمومي كشــور 10/5درصــد، نرخ بيــكاري مردان 
9/1درصد و زنان 18/9درصد اســت. نرخ بيكاري در 
مناطق شهري كشور 11/3درصد، در بين مردان 9/4 
درصد و زنان 22/1درصد بوده است. نرخ بيكاري روستاهاي كشور 8/7 درصد 
اعلام شده؛ در اين مناطق نرخ بيكاری مردان 8/2 درصد و زنان 11 درصد اعلام 
شده است. بيشترين نرخ بيكاري به ترتيب به گروه هاي سني 20 تا 24 ساله ، 
15 تا 19 ساله و 25 تا 29 ساله اختصاص دارد. بيكاري عمومي در ميان زنان 
گروه سني 20 تا 24 ســاله 47/2 درصد است؛ 54/1درصد از زنان شهري اين 
رده سني و 28 درصد روستايي ها بيكار هستند. زنان 25 تا 29 ساله كشور نيز 

داراي 35 درصد بيكاري هستند. 

نگرانيازبيكاري15تا19سالهها
آلبرت بغزيان، اقتصاددان و استاد دانشگاه، آمار بالاي بيكاري در گروه سني 15 
تا 19 ساله را نگران كننده مي داند و مي گويد: در يك تعريف ساده نرخ بيكاري 
به معناي نسبت ميان افراد فعال و در سن اشتغال به افراد جوياي كار است. اگر 
فردي در سن اشتغال باشد اما به دنبال كار نگردد، بيكار محسوب نمي شود. وي 
در گفت وگو با »كسب و كار« مي افزايد: افرادي كه در سنين 15 و 19 ساله بيكار 
محسوب شده اند بايد جوياي كار بوده باشند. با توجه به اينكه اين گروه هنوز در 
سن تحصيل هستند آمار بالاي بيكاري آنها قابل تامل است چرا كه به احتمال 
زياد بخشي از اين افراد ترك تحصيل كرده اند. با توجه به رايگان و اجباري بودن 

تحصيل در ايران اين نكته چندان جالب نيست. 

25تا29سالهها؛توقعاتزياد،مهارتكم
اين استاد دانشــگاه درباره بيكاري افراد 25 تا 29 ساله مي گويد: براي تحليل 
دقيق اين آمار بايد جزئيات آن را اســتخراج كرد. بايد ديد چند درصد از افراد 
بيكار در اين گروه سني، تحصيل كرده دانشگاه هســتند و در چه رشته هايي 
تحصيل كرده اند. بغزيان ادامه مي دهد: آمارهاي مختلف نشــان مي دهند كه 
بيكاري فارغ التحصيلان دانشــگاهي در ايران نگران كننده اســت. نرخ بالاي 
بيكاري زنان شــهري نيز مي تواند گوياي اين نكته باشــد كه بسياري از آنها 
تحصيل كرده هستند و هر كاري را نمي پذيرند. وي مي افزايد: دانشگاه هاي ما 
بدون توجه به نياز بازار دانشجو تربيت مي كنند. دانش آموختگان مهارت لازم 
را ندارند در حالي كه توقعات آنها از نوع كار و ميزان دستمزد بالاست. در مقابل، 
براي كارفرمايان بيش از آنكه مدرك مهم باشد، مهارت اهميت دارد. در چنين 
وضعيتي فارغ التحصيلان دانشگاهي حاضر به پذيرش بعضي پيشنهادات شغلي 
نيستند و نوعي بيكاري داوطلبانه را انتخاب مي كنند. كارفرمايان نيز حاضر به 

استخدام بسياري از آنها نمي شوند. اين اقتصاددان بيان مي كند: البته بايد ديد 
كه آيا تمام فارغ التحصيلان جوياي كار هستند و نام آنها در جايي به ثبت رسيده 
است يا ما به صرف حضور آنها در سن فعال، اين افراد را بيكار محسوب كرده ايم. 
بعضي از آنها در مشاغل غيرمرتبط با رشته تحصيلي خود مانند مشاغل خدماتي 
و بازارهاي تجاري مشغول هســتند. هر چند اين نوع اشتغال را مي توان نوعي 
بيكاري پنهان دانست ولي به هر حال آنها درآمد دارند و فعاليت آنها نيز تورم زا 
نيست. بغزيان مي گويد: براي حل اين مشكلات بايد ظرفيت پذيرش رشته هايي 
را كه فرصت شــغلي ندارند محدود كنيم و افراد را به سمتي سوق دهيم كه به 

جاي كسب مدرك به دنبال مهارت آموزي باشند. 

20تا24سالهها،كارگرسادهنميشوند
وي نگران كننده ترين بخش گزارش مركز آمار را مربوط به سنين 20 تا 24 ساله 

مي داند و مي افزايد: اين افراد معمــولا ازدواج نكرده اند و هزينه بالايي ندارند. 
بسياري از آنها يا به دانشگاه نرفته اند يا هنوز دانشجو هستند. در اين وضعيت 
بايد توقع كمتري   از كار داشــته باشــند و بپذيرند به عنوان كارگر ساده و با 
دستمزد پايين كار كنند. اما در عمل اينگونه نيست و آنها نيز حاضر به انجام هر 
كاري نيستند. اين استاد دانشگاه بيان مي كند: حل اين مشكل به برنامه ريزي 
براي تغيير فرهنگ كار در كشور نياز دارد به گونه اي كه افراد فقط به دنبال اخد 
مدرك يا فعاليت در مشاغل ساده و كسب بدون دردسر درآمد نباشند. آنها بايد 
بپذيرند كه چند سالي را به كارهاي ساده بپردازند تا با كسب مهارت به استادكار 

ماهري تبديل شوند. 

لزومايجادصنايعكاربر
بغزيان مي گويد: رفع مشكل بيكاری به سرمايه گذاري نياز دارد و خود اين امر 

نيازمند فضاي امن، منابع مالي و وجود تقاضا براي بازارهاي جديد است. كاهش 
تحريم ها و افزايش درآمد ارزي كشور مشكل منابع مالي را كاهش داده و با توجه 
به جمعيت بالا و كاهش واردات، بازارهاي مناسب نيز وجود دارد اما ما درباره 
فضاي سرمايه گذاري با مشكل مواجه هستيم.وي ادامه مي دهد: سرمايه گذاران 
ايراني به دليل شرايط پرنوســان اقتصادي، حاضر به ريسك كردن براي ايجاد 
بازارهاي جديد نيستند. آنها بيشتر به دنبال حضور در بازارهاي زودبازه مي روند 
و افق ديد گســترده  براي صادرات يا جايگزيني با كالايــي وارداتي را ندارند. 
اين اقتصاددان مي گويد: ســرمايه گذاران ما ترجيح مي دهند براي آنكه كمتر 
با محدوديت هاي قانون كار مواجه باشــند، كارگاه هــاي كوچك يا واحدهاي 
صنعتي تاسيس كنند كه به نيروي كار كمتري نياز داشــته باشند اما ما بايد 
سرمايه گذاري در صنايع كاربر را كه بيشــتر از تجهيزات به نيروي انساني نياز 

دارند افزايش دهيم. 

بررسی »کسب و کار«  از دلایل آمار بالای بیکاری در گروه سنی 20 تا 29 ساله

 شغل هست ، مهارت نیست

آمارهــا مي گويند كمتــر از 15درصد 
نيروي كار ايراني در بدو ورود به بنگاه هاي 
اقتصادي مهارت دارند. آمار بهره وري از 
اين هم نااميدكننده تر اســت؛ در حالي 
كه متوســط بهره وري در كشــورهاي 
توسعه يافته به 70درصد مي رسد مطالعات مختلف نشان مي دهند 
اين ميزان در ايران كمتر از 10درصد اســت. اين نكته ها را ســيد 
احمد قاسمي، استاد دانشگاه و كارشناس بازار كار به »كسب و كار« 
مي گويد. به گفته وي از جمله مهم ترين مولفه هايي كه بر بهره وري 
اثر مي گذارد توانمندي نيروي انساني و مديريت منابع انساني در 
ســازمان ها و بنگاه هاي اقتصادي است. قاسمي مي گويد: »گاهي 
اوقات نيروي كار شاغل در بنگاه ها مهارت و توانايي لازم را ندارند. 
در مقابل، گاهي نيروها، ماهر و توانمند هستند اما مديران نمي توانند 
به خوبي آنها را مديريت كنند. هر دو مشكل به نوعي در ايران ديده 

مي شود در نتيجه ما از نظر بهره وري در شرايط خوبي نيستيم. «
در چنين وضعيتي است كه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
به دنبال اجراي برنامه هايي براي افزايش بهره وري در بنگاه هاي 
اقتصادي است. اين وزارتخانه روز گذشته همايشي را با عنوان 
»نشست تخصصي استقرار نظام مديريت بهره وري« برگزار كرد. 
ابوالحســن فيروزآبادي، قائم مقام وزيرتعاون در اين همايش، 
بهره وري را از الزامات عصر مدرن دانست و گفت: بدون افزايش 
اين مقوله ورود به عرصه رقابت و جهاني شدن معنايي ندارد.اما 
آيا با توجه به وضعيت مهارت نيــروي كار در ايران مي توان به 

افزايش بهره وري در كوتاه مدت اميدوار بود؟
مهمترينعاملبهرهوري؛منابعانساني

قاســمي، بهره وري را مجموعه عواملي تعريف مي كند كه با 
وجود ثبات در منابع باعث افزايش توليد يا درآمد ســازمان 
و بنگاه اقتصادي مي شــوند. به گفته وي عوامل  متعددي در 
اين امر دخيل هســتند از جمله تامين مــواد اوليه، بودجه و 
مديريت مالي، قيمت تمام شده كالا يا خدمات، برنامه ريزي 

و منابع انساني. 
اين اســتاد دانشــگاه ادامه مي دهد: نيروي انســاني و نحوه 
مديريت آن، مهم تريــن عوامل موثر بر بهره وري هســتند. 
شاخص هاي مختلفي بر ميزان بهره وري منابع انساني موثرند 
كه براي مثال مي توان به رضايتمنــدي، انگيزش، آموزش، 

مهارت و مديريت اشاره كرد. 
وي مي افزايد: اگر مديريت مجموعه، نظام شايستگي، جبران 
خدمات، تنبيه و پاداش دقيقي تعريف كرده باشــد، حقوق و 
دستمزد رضايت نيروي كار را تامين كند و به آموزش مداوم 

نيروي كار توجه شود، بهره وري او افزايش مي يابد. 

دانش،بينش،مهارتوتجربه
به گفته قاسمي، نيروي انساني توانمند بايد از دانش، بينش، 
مهارت و تجربه كافي برخوردار باشــد؛ در اين صورت است 
كه مي تواند عملكرد موثر و خلاقانه اي از خود نشــان دهد و 
بهره وري سازمان يا بنگاه اقتصادي را افزايش دهد اما اكثريت 

نيروي كار در ايران در هر 4 مقوله ضعف دارند. 
اين كارشناس بازار كار ادامه مي دهد: نيروي كار ما در بهترين 
حالت از دانش و تخصص دانشگاهي مناسب برخوردار است 
اما در سه بعد بينش به معناي مديريت كسب و كار، مهارت 
يا توانايي اســتفاده از ابــزار و تجربه كه همــان كارورزي و 
كارآموزي اســت كمبود دارد. البته شرايط فارغ التحصيلان 
رشــته هاي پزشــكي و پيراپزشــكي تا حدودي بهتر است 

 چرا كه آنها پيــش از ورود به بازار كار، كارآموزي بيشــتري 
را طي مي كنند. 

اهميتهدايتشغلي
وي مي گويد: توانمندي نيروي انساني نسبت به نحوه مديريت 
آن اهميت بيشتري دارد. نيروي انساني ماهر و توانا مي تواند 
تا حدودي پتانسيل خود را نشــان دهد و عاملي براي بهبود 

وضعيت باشــد. حتي در ســطحي بزرگ تر مي توان گفت، 
در ايران توسعه در بعضي از بخش ها بيشــتر از آنكه مديون 
مديريت دولتي باشد بر اثر توانايي افراد خلاق و شاخص رخ 
داده است. قاســمي مي افزايد: با وجود اين براي حل معضل 
بهره وري در بنگاه هاي اقتصادي بايد به هر دو مقوله توانمندي 
نيروي انســاني و مديريت در كنار هم توجه كرد. اين استاد 
دانشگاه، هدايت شغلي را نيز بسيار مهم مي داند و مي گويد: 

با توجه به اينكه در حال حاضر كسب و كارها در ايران از نظر 
بهره وري در وضعيت بسيار نامطلوبي به سر مي برند، يكي از 
مولفه هاي مهم براي حل اين مشكل مشاوره صحيح شغلي و 
هدايت افراد به سمتي است كه با توانايي هاي جسمي و رواني 
آنها همخواني داشته باشــد. به گفته وي با توجه به شرايط 
موجود براي حل معضل كمبود بهره وري در ايران راه درازي 

در پيش است. 

مهارت پایین و مدیریت ضعیف، مهم ترین عوامل کمبود بهره وري در ایران هستند

بهره وري بنگاه هاي اقتصادي؛ كمتر از 10 درصد
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استان ها

ایلام- رئیس ســازمان جهاد کشاورزی 
ایلام گفت: بیماری زنــگ زرد غلات با 
اطلاع رسانی گســترده و مشارکت فعال 
و مؤثر کشاورزان در سطح مزارع استان 

مهار شد.
حشــمت عزیزان اظهار کرد: به منظور جلوگیری از گســترش 
بیماری زنگ زرد در مزارع استان بیش از ۳۰ گروه از کارشناسان 
جهاد کشاورزی در قالب شبکه های مراقبت و پیش آگاهی، مزارع 
غلات را به طور مستمر پایش و قبل از بروز خسارت و همه گیری 

بیماری، اطلاع رسانی گسترده به کشاورزان انجام شد.
وی با بیان اینکه امســال در مــزارع غلات آبی و دیــم به علت 
بارندگی های فراوان و افزایش ۲ تا چهار درجه ای دمای هوا در فصل 
زمستان، شرایط محیطی برای طغیان آفات و شیوع بیماری ها از 
جمله زنگ زرد غلات فراهم شده بود، افزود: این بیماری خطرناک 
در صورت عدم کنترل باعث کاهش تولید محصول به میزان ۳۰ 

تا ۹۰ درصد می شود.
عزیزان ارســال پیامک انبــوه در چهار مرحله و بیــش از ۱۰۰ 
هزار مورد به کشــاورزان، پخش هشــدار از طریــق بلندگوی 
ســیار و بلندگوی مساجد در ســطح روســتاها و بخش ها در ۲ 
مرحله، اطلاع رســانی در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی، 

اطلاع رســانی چهره به چهره به کشــاورزان در ســطح مزارع، 
برگــزاری کلاس های آموزشــی ترویجــی برای کشــاورزان، 
مکاتبه بــا فرمانداری هــا، شــوراها و دهیاری هــا و نصب بنر 
و اطلاعیــه در اماکــن پرتــردد را از جملــه اقدامــات انجــام 
 گرفته بــرای انجــام مبارزه بــه موقع بــا این بیمــاری و مهار 

آن برشمرد.
رئیس سازمان جهادکشاورزی استان ایلام با بیان اینکه در سال 
پربارش جاری بیشترین میزان آلودگی بیماری های برگی به ویژه 
زنگ زرد در شهرستان های مهران و دهلران مشاهده شد، یادآور 
شد: حاصل این اقدامات و نیز مشارکت کشــاورزان، مهار کامل 
 بیماری زنگ زرد و جلوگیری از همه گیری آن در مزارع اســتان 

بوده است.
وی به افزایش تولید گندم در شهرســتان های گرمسیری مهران 
و دهلران طی سال زراعی جاری )۱۴۰۳- ۱۴۰۲( اشاره و تاکید 
کرد: به طور قطع بخشی از این افزایشِ تولید، به علت کنترل به 

موقع عوامل خسارت زا به خصوص بیماری زنگ زرد بوده است.
عزیزان مهار بیمــاری زنگ زرد و افزایش تولید گندم اســتان را 
حاصل پایش مســتمر مزارع و اطلاع رســانی به موقع از سوی 
کارشناسان جهادکشاورزی، ارسال هشدارها و دستورالعمل های 
مناسب و به موقع به کشــاورزان و همکاری و مشارکت مناسب 
کشاورزان در اجرای صحیح توصیه ها و آموزش های کارشناسان 

ذکر کرد.

رئیس سازمان جهاد کشاورزی ایلام خبر داد: 

مهار بیماری زنگ زرد غلات در مزارع ایلام

خدمت صادقانه به مردم، ادای 
دین به شهدا  است

ایــلام- مدیرعامل شــرکت گاز ایلام گفت: 
خدمــت صادقانــه و بی منــت به مــردم، 
 ادای دیــن بــه شــهدای انقلاب اســلامی

  است.
به مناسبت ســالروز آزاد ســازی خرمشهر، 
مدیرعامــل و جمعــی از کارکنان شــرکت 
گاز اســتان با حضور در مزار شهدای گمنام 
شــهر ایــلام ضمــن ادای احترام بــه مقام 
شــامخ شــهدا، با آرمــان هــای والای امام 
 راحــل و شــهدای انقلاب اســلامی تجدید 

میثاق کردند.
محمــود کشــاورز در ایــن مراســم اظهار 
داشــت: شــهدا با نثار خون خود، از انقلاب 
و آرمان هــای نظــام جانانه دفــاع کردند و 
امروزه وظیفه مسئولان اســت که با خدمت 
 صادقانــه و بــی منــت ادامــه دهنــده راه

 آنان باشند.
وی افــزود: رئیــس جمهــور پرتــلاش و 
خســتگی ناپذیر مردم ایران که در راه اعتلا 
و پیشــرفت کشــور جز خدمت بــه مردم 
بــزرگ ایران ســر از پــا نمی شــناخت، بر 
ســرعهد خود ایســتاد و جان خود را فدای 
ملت کرد کــه به یقین نــام و یــاد این مرد 
 خستگی ناپذیر، برای همیشه ماندگار خواهد 

شد.
مدیرعامــل شــرکت گاز اســتان بــا بیان 
اینکــه امروز مــا مدیــون جانفشــانی و از 
خود گذشــتگی شــهدای والامقام هستیم، 
اظهار داشــت: شــهدا بــا نثار جــان خود، 
درخت تنومنــد انقلاب اســلامی را آبیاری 
کردند و امــروز به درخــت تنومندی تبدیل 
 شده است که دشمنان از ســایه آن وحشت 

دارند.
کشاورز با اشــاره به اینکه بهترین خدمت به 
شهدا و تجلیل از ایثارگری های آنان، پایبندی 
به اهداف و ارزش های مورد قبول شهدا و گام 
برداشــتن در جهت آرمان های آنان اســت، 
تصریح کرد: شهدا با نثار جان خود، امنیت و 
استقلال را به ما هدیه دادند و اکنون وظیفه ما 
 حفظ این دستاوردها و خدمتگزاری به مردم

 است.
وی با بیان اینکه آزاد ســازی خرمشهر نقطه 
عطفــی در تاریخ دفاع مقدس اســت، گفت: 
فتح خرمشــهر با تدبیر و تصمیــم حکیمانه 
بنیانگذار جمهوری اسلامی حضرت امام )ره( 
و حاصل وحدت، همدلی نیروهای مســلح، 
مردم و مســئولان محقق شــد کــه اگر این 
اتحاد و همدلی در جامعه وجود داشته باشد 
 به یقین مشــکلات جامعه امــروزی برطرف 

خواهد شد.

برکناری عضو هیئت اندیشــه ورز 
بسیج جامعه کشاورزی سپاه عاشورا 

از بدنه مدیریتی دانشگاه تبریز

جناب اقای دکتر نصرالله زاده
ریاست محترم دانشگاه تبریز

احترامــاً خبــر برکناری دیگــر عضو هیئت 
اندیشــه ورز بســیج جامعــه کشــاورزی 
ســپاه عاشــور از بدنــه مدیریتــی آن 
 دانشــگاه آن هــم در زمانی کــه هنوز یک 
هفته از شهادت شهدای خدمت نگذشته شبه 
برانگیز شده، اقدام ســریع و با عجله در غیاب 
استاندار و امام جمعه شهید که راضی به این 
اقدام شما نبودند نشان از چه می باشد؟ آیا این 
 شــبه پیش نمی آید که با دولت سیزده زاویه 

داشته باشید ؟
اینجانــب بعنوان رئیــس هیئت اندیشــه 
ورز بســیج جامعه کشاورزی ســپاه عاشورا 
 پیشــنهاد تجدیــد نظــر در ایــن خصوص 

را دارم.
دکتــر بیــوک رئیســی - رئیــس هیئــت 
 اندیشــه ورز بسیج جامعه کشــاورزی سپاه 

عاشورا

خبر

مدیر عامل شرکت گاز به همراه هیئت همراه ضمن دیدار با آیت الله سیدحسن عاملی، 
نماینده محترم ولی فقیه و امام جمعه محبوب اردبیل ، گزارشی از روند پیشرفت پروژه 

های اجرایی فعال در استان ارایه نمود.
به گزارش روابــط عمومی شــرکت گاز اســتان اردبیل، میر ســعید ســید متین ، 
مدیر عامل این شــرکت به همــراه هیئت همــراه با حضــور در دفتر امــام جمعه ، 
ضمــن ارایه گزارشــی از روند اجــرای پروژه های گازرســانی در ســطح اســتان و 
توســعه زیرســاختهای گاز طبیعی؛ از عنایات آیت الله سیدحســن عاملی، نماینده 
محترم ولی فقیــه و امام جمعــه محبوب اردبیل که نســبت به جایگاه شــرکت گاز 
توجه خاصی داشــتند و همواره این شــرکت را در نیل به اهدافش بویــژه در زمینه 
 فرهنگ ســازی مدیریــت مصــرف از طریق تریبــون نمــاز جمعه یاری رســانده

 تشکر کرد.
ســید متین در ادامه افزود: خط دوم انتقال گاز به استان اردبیل به طول ۵۵ کیلومتر با 
قطر ۳۰ اینچ از چلوند تا ایستگاه تقویت فشــار اردبیل به موازات خط موجود و با نصب 
حداقل یک واحد توربوکمپرسور جدید، توسط شرکت مهندسی و توسعه گاز ایران در 

حال احداث می باشد که با اتمام این پروژه گاز تخصیصی به استان به ۲۵ میلیون متر 
مکعب در روز خواهد رسید.

مدیر عامل شــرکت گاز اســتان اردبیل در بخش دیگری از ســخنانش بــه چهار فاز 
خط انتقال تقویتی شــمال اســتان و گازرســانی به بزرگترین مجتمــع گلخانه ای 
کشــور که دو فــاز آن بــه ســایزهای ۲۴ و ۱6  اینچ بــه طــول 76 و ۲6 کیلومتر 
در حال اجراء می باشــد، اشــاره نمود و اظهار داشــت: ایــن پروژه ها با پیشــرفت 
 قابــل قبولــی در حــال اجراء می باشــند کــه طی ســالجاری بــه بهره بــرداری 

خواهند رسید.
در پایان این دیدار ، آیت الله سیدحسن عاملی، نماینده محترم ولی فقیه و امام جمعه 
محبوب اردبیل ضمن عرض خیر مقدم به مدیرعامل و هیئت همراه ، تسریع و تسهیل 
روند اجرایی پروژه های گازرسانی را بســیار حائز اهمیت دانست و از زحمات و تلاش 
های مجموعه گاز استان اردبیل بویژه تامین گاز پایدار در فصل زمستان سال ۱۴۰۲ و  
همچنین توسعه گازرسانی به بخشــهای مختلف منجمله صنایع و شهرکهای صنعتی 

تقدیر نمودند.

در راستای ارتقاء سلامت و کیفیت آب شرب مصرفی شهروندان / استفاده فن آوری نوین 
سامانه نانو حباب در تصفیه  خانه آب ساوه در دولت سیزدهم

سید محسن موســوی: اســتفاده از ســامانه نوین نانو حباب در تصفیه  آب ساوه که 
به همت تلاشــگران عرصــه آب و فاضلاب کشــور و با بهره گیــری از تخصص دانش 
بنیان ها و همکاری ستاد توســعه فناوری نانو و ، برای نخســتین بار در کشور از مهم 
 ترین اقدام دولت ســیزدهم اســت کــه در بهمن ماه ســال ۱۴۰۲ به بهــره برداری 

رسید.
حشمت اله عباسی مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان مرکزی اظهار داشت: به دنبال 
سیاست های کلان دولت مردمی ســیزدهم در راستای ارتقاء کیفیت آب آشامیدنی و 
تامین سلامت جامعه، اجرای طرح پایلوت تزریق نانو حباب ازن برای اولین بار در کشور 

با هزینه ۲.۵ میلیارد تومان در تصفیه خانه آب شهر ساوه کلید خورد.

وی افــزود :عملیات اجرایــی این پروژه در ســال ۱۴۰۰ آغــاز و با تکمیــل فرآیند 
آزمایــش، مجوز طــرح از ســوی ســازمان غــذا و دارو وزارت بهداشــت در دیماه 
 ســال جاری اخذ و همزمــان با دهه فجر در ســال گذشــته وارد مدار بهــره برداری 

رسمی شد.
مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب اســتان مرکزی گفت: افزایش حلالیت ازن در آب و 
کاهش هدررفت آن، ارتقاء عملکرد ازن زنی برای حذف طعم و بو در آب شرب از جمله 
خدماتی است که با راه اندازی این تکنولوژی توانستیم کیفیت آب را در حد استاندارد 

افزایش دهیم .
عباســی تصریح کرد: بــا راه انــدازی و بهره بــرداری از ایــن تکنولوژی دو تا ســه 
 برابــر راندمــان کار افزایــش و هزینــه هــای انــرژی را به شــدت کاهــش یافته 

است.

با حضــور دکتــر بریمانــی مدیــرکل بهزیســتی مازندران، 
معاونین و روســای ستادی، جلســه هماهنگی و برنامه ریزی 
نخســتین آزمون اســتخدامی ویژه افــراد دارای معلولیت به 
منظور بررســی نهایــی امکانــات و تســهیلات مــورد نیاز 
 جهــت برگــزاری آزمــون در اداره کل بهزیســتی مازندران 

برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل بهزیستی مازندران؛ در این 
جلسه مدیرکل بهزیستی استان با اشاره به حسن توجه رئیس 

جمهور شهید آیت الله ســید ابراهیم رئیســی به ولی نعمتان 
بهزیســتی و اهتمام و پیگیری معاون وزیر و رییس ســازمان 
بهزیستی کشــور، جهت اســتخدام افراد دارای معلولیت در 
دســتگاه های اجرایی، گفت: نخستین آزمون استخدامی ویژه 
افراد دارای معلولیت پنجشــنبه، هفدهم خرداد در شهرستان 
 ساری برگزار می شود که باید به بهترین شکل این آزمون مهم را 

برگزار کنیم.
مدیــرکل بهزیســتی مازنــدران در ادامــه بــا بیــان اینکه 

در اســتان مازنــدران ۴۵۰ داوطلــب در ایــن آزمــون 
رقابــت خواهنــد داشــت، افــزود: تعــداد 6۳ منشــی بــا 
تحصیــلات حداقل کارشناســی بــه نماینده مرکــز آزمون 
 جهــاد دانشــگاهی جهــت کمــک بــه داوطلبــان معرفی 

می شوند.
وی با اعلام اینکه مقدمات برگزاری آزمون فراهم شــده است، 
افزود: انتظار ما این اســت با کمترین نقصی این آزمون برگزار 

شود.

اراک- خبرنگار کسب و کار- سید محسن موسوی
رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرستان زرندیه از 
ادامه عملیات ایمن سازی جاده ساوه - بوئین زهرا با اجرای شیب 

شیروانی در حاشیه این محور خبر داد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 
استان مرکزی، حمیدرضا صادقی با اشــاره به تلاش راهداران 
شهرستان زرندیه برای افزایش سطح ایمنی راه ها گفت: با توجه 
به کثرت واژگونی خودروهای عبوری در محور بوئین زهرا، ادامه 
عملیات اجرای شیب شــیروانی در این محور از سر گرفته شده 

است.

وی افزود: ۳۰ کیلومتــر از این بزرگراه در حوزه اســتحفاظی 
شهرســتان زرندیه واقع شــده که در نظر داریــم در طول این 
 مســیر با اجرای شــیب شــیروانی، ضریب بخشــندگی راه 

را ارتقاء دهیم.
رئیس اداره راهداری و حمل و نقل جاده ای شهرســتان زرندیه 
اظهار کرد: برای ایمن سازی حاشیه بزرگراه ساوه - بوئین زهرا، 
نیاز است تا در هر دو طرف لاین رفت و برگشت این محور شیب 
شیروانی اجرا شود که در مجموع نیاز به ۱۲۰ کیلومتر عملیات 

عمرانی دارد.
وی یادآور شــد: طــی ســالهای اخیــر، در مقاطعــی از این 

محور که دارای پرتگاه بود شــانه ســازی و شــیب شــیروانی 
اجــرا شــده و قرار اســت تا بــا تلاشــی مضاعف ایــن طرح 
 در طول مســیر رفت و برگشــت بزرگراه ســاوه - بوئین زهرا 

عملیاتی شود.
صادقی خاطرنشــان کرد: علاوه بــر ماشــین آلات در اختیار 
شهرســتان، تعدادی ماشــین آلات راهداری جهت حمایت و 
پشــتیبانی از اجرای این طرح، از راهدارخانه مرکزی اداره کل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای استان مرکزی بکار گرفته خواهد 
شد تا گامی ارزشمند در کاهش تلفات ناشی از تصادفات جاده ای 

برداشته شود.

ماهواره EarthCARE به زودی نقش ابرها در مقابله با تغییرات 
آب و هوایی را بررســی می کند. این ماموریــت که با همکاری 
ســازمان فضایی اروپا و ژاپن)JAXA( انجام می شود، قرار است 
فردا همراه یک موشک فالکون۹ متعلق به اسپیس ایکس از مقر 
فضایی وندربرگ در ایالت کالیفرنیا آمریکا به فضا سفر کند. این 
ماهواره ۲ تنی در ارتفاع حدودا ۴۰۰ کیلومتری زمین به مدت 
۳ ســال مدار می زند و پروفایلی کامل از ابرهای پنبه ای بالای 

سرمان فراهم می کند.

دومینیــک گیلیریون رییــس پروژه هــای رصــد زمین در 
ســازمان فضایی اروپا در این باره می گوید: آنها یکی از عوامل 
اصلی تغییــرات آب وهوایی به حســاب می آینــد. ابرها انواع 
مختلفی دارنــد و پدیده هــای پیچیده ای هســتند. ترکیب 
آنها به مکانشــان در توپوســفر یــا پایین ترین لایه اتمســفر 
زمین بســتگی دارد. توپوســفر از ارتفاع ۸ کیلومتری منطقه 
قطبی آغاز می شــود اما در نزدیکی خط اســتوا به ارتفاع ۱۸ 
کیلومتری می رســد. این بدان معناســت که ابرها به شیوه ای 

 متمایز و با توجه به ارتفاعی کــه در آن قرار دارند، روی آب وهوا
 تاثیر می گذارند.

بــه همیــن دلیــل درک ماهیــت ابرهــا اهمیــت زیــادی 
دارد. EarthCARE نخســتین ماهــواره ای خواهــد 
بود کــه توزیع عمــودی و افقــی ابرهــا را انــدازه گیری می 
 کند. ۲ ابزار ماهــواره نوری بــه ابرها می تابانند تــا عمق آنها 

را بررسی کنند.
ابزار لیــدار ماهواره نیز با اســتفاده از پالس هــای لیزری ابر و 

ذرات آئروســل ماننــد غبار، گرده هــا یا آلاینده هــای تولید 
شده توســط انســان را رصد می کند. همچنین رادار ماهواره 
به دل آنهــا نفوذ مــی کند تــا میــزان آب موجــود در آنها 
 را اندازه بگیرد و همچنین ســرعت حرکت ابرها در اتمســفر 

ردیابی می کند.
دیگر ابزارهای ماهواره اندازه و دمای ابرها را رصد می کنند. تمام 
این داده ها نخســتین تصویر کامل از ابرها را از چشم انداز یک 

ماهواره می سازند.

دیدار مدیر عامل شرکت گاز با نماینده ولی فقیه و امام جمعه اردبیل

دیدار مدیر عامل شرکت گاز با نماینده ولی فقیه و امام جمعه اردبیل

برگزاری جلسه هماهنگی و برنامه ریزی نخستین آزمون استخدامی ویژه افراد دارای معلولیت در بهزیستی مازندران 

افزایش ایمنی در محور ساوه - بوئین زهرا با تلاش راهداران شهرستان زرندیه

ماهواره مشترک اروپا و ژاپن ابرها را رصد می کند

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

هر كسي در بر هه اي از زندگي اش نااميدي را تجربه مي كند. 
گاهي درباره چيزي به مســخرگي يك فرصت كاري از دست 
رفته. گاهي نيز درباره چيزي بامعناتــر، مثل يك انتخابات 
رياســت جمهوري. در اين نوشــتار با ما همراه باشــيد تا 
 راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمــدن با نااميدي را با هم 

مرور كنيم. 
تماشاي سخنراني پذيرش شكست هيلاري كلينتون به من 
يادآوري كرد كه مديريت احســاس نااميدي مي تواند چقدر 
چالش برانگيز باشد. فقط مي توانم تصور كنم چه حسي دارد كه 
بعد از يك عمر خدمت يك انتخابات را ببازي، صدها ميليون 
دلار سرمايه گذاري را از دست بدهي . نامزدي خسته كننده و 

برگزاري كمپين حتما براي او ويرانگر بوده است. 
هنوز باوجود ســيل عواطفي كه وزير امور خارجه كلينتون 
بايد تجربه كرده باشد، اين وضعيت را با ذكاوت، كلاس و وقار 
خاص خودش مديريت كرد. وقار او در عين شكست بايد براي 
همه كســاني كه مجبورند نااميدي را مديريت كنند، به ويژه 

كارآفرينان، الگو باشد. 
كارآفريني براي بنيانگذاران مثل ســوار شدن در يك ترن 
هوايي است. وقتي به يك كســب وكار فكر مي كنيد، دو نوع 

سرمايه وجود دارد: سرمايه گذاري پولي و عاطفي. 
از بين افراد يك ســازمان، معمولا بنيانگذاران بيشــترين 
ســرمايه گذاري عاطفي را دارند. هرچه باشد، آن كسب وكار 
بچه شــان اســت و براي كارآفرينان زندگي كار است و كار، 
زندگي. بد يا خوب، هر چيزي كه براي يك كسب وكار يا در آن 

اتفاق مي افتد، به نوعي شخصي است. 
وقتي نااميــدي از راه مي رســد – كه هميشــه اين اتفاق 

مي افتد – مي توانيد خيلي راحــت بگذاريد در چندين 
جبهه شــما را زمينگير كند. با اين حال، به خاطر 

شــركت، تيم و درايت خود، بايــد بياموزيد 
 چطور به طرزي مثبت بــا اين وضعيت كنار

 بياييد. 
من در بســياري از زمينه ها تخصص 

ندارم اما حــوزه اي كه در آن تجارب 
 زيادي دارم، كنار آمدن با نااميدي 

است. دوست دارم آنچه طي اين 
سال ها آموخته ام زا به اشتراك 
بگذارم تا دوستان كارآفرينم 
بتوانند بهتر با چالش هايي كنار 
بيايند كه در زندگي شان با آنها 

روبه رو مي شوند. 

قوي بمانيد و ظاهرتان را 
حفظ كنيد

به شــدت  نگرش هــا 
 واگيردارهســتند، به ويژه در 

يك ســازمان كوچك. اين امر 
در جنبه هاي بسياري صدق 

مي كند اما به ويژه درباره 
نگرش رهبــر مهم 

است. اگر يك تيم رهبر را در حالتي افسرده ببيند، مثل آتش 
همه جا پخش مي شــود. براي رهبران حياتي است كه چهره 

خود را حفظ كنند. 
من به عنوان يك روش پنهــان كردن حقيقت به اين كار نگاه 
نمي كنم، ابدا، بلكه مساله آن است كه اجازه ندهيد احساسات 
گريزان تان روحيه اطرافيان تان را تحــت تاثير قرار دهد. به 
نظر مســخره مي آيد اما رهبران خوب با آه و ناله كردن فخر 

نمي فروشند. 
من در طول دوره حرفه اي ام تجــارب زيادي براي كنار آمدن 
با نااميدي كســب كرده ام. اتفاقي هست كه خيلي خوب در 
ذهنم مانده اســت. من فرصت داشــتم با گروهي كه به آنها 
اعتماد داشتم، احترام مي گذاشتم و تحسين مي كردم معامله 
دگرگون كننده اي انجام دهم اما درنهايت به لطف نيروهايي 

خارج از كنترل من، با شكست مواجه شد. 
دردناك بود اما فهميــدم نمي توانم اجازه دهــم نااميدي 

شخصي ام بر عملكردم يا روحيه اعضاي تيمم تاثير بگذارد. 
تنها راه كنار آمدن با نااميدي تشخيص و پذيرش آن و حركت 

به سوي چيزهاي بزرگ تر و بهتر بود. 

هنگام شكست هم باوقار باشيد
شكســت هيچ لذتي ندارد و كار خيلي راحتي اســت كه 
بگذاريد عواطف بر شــما غلبه كند. مهم نيست آن موقع 
چقدر ناراحت، ســرخورده، يا عصباني هستيد، توانايي 
نشان دادن وقار تحت فشــار يكي از تحسين برانگيزترين 
ويژگي هايي اســت كه يك رهبر مي تواند داشته باشد. با 
اين حال، به ندرت به طور طبيعي اتفــاق مي افتد؛ بايد در 
طول زمان پرورش داده شــود. وقتي بــا نااميدي روبه رو 
مي شــويد، ســعي كنيد موقعيت را با وقار، فهم و احترام 
كنترل كنيد.  وقتي خبرهاي نااميدكننده دريافت مي كنم، 
تلاش مي كنم مطمئن شوم طرف ديگري كه دخيل است، 
تحسين مرا به خاطر تمام كارهايي كه در آن راه انجام گرفت، 
تشخيص دهد. درحالي كه همه چيز آنطور كه مي خواهيم 
پيش نمي رود، وقتي تمام افراد دخيــل در يك موقعيت 
آن را با افتخار، احترام و شفافيت مديريت كنند، آينده با 

فرصت هايي براي همكاري مجدد، درخشان مي ماند. 
كنترل نااميدي آن لحظه با وقار و بزرگــي، در ايجاد احترام 

متقابل بسيار موفق عمل مي كند. 

به پيشروي فكر كنيد، مهم نيست چه مي شود
كســب وكار، مثل زندگــي، فوتبــال و سياســت، بازي 
سانتي مترهاست. من متوجه شده ام بيشتر كسب وكارهاي 
موفق توســط مجموع تمام تصميم هاي كوچك و تعاملاتي 
تعريف مي شوند كه هر روز رخ مي دهند، نه توسط حركات 
راهبردي عظيم. اين حقيقت ســاده مسئوليت را بر 
عهده رهبران و تيم ها مي گــذارد كه از تك تك 
لحظات بهره ببرند. هنگام مواجهه با نااميدي 
مي توانيد تســليم شكست شــويد يا به 
پيشروي ادامه دهيد. افراد موفق شجاعت 
واقعي را نشــان مي دهنــد و حتي در 
برابر نااميدي و موانع، ســانتي متر 
 به  ســانتي متر و لحظه به لحظه جلو
 مي روند. صرف نظر از آنكه هيلاري 
كلينتون چه احساســي داشت، 
نمي توانم در ميــان چهره هاي 
سرشناس به مثال امروزي بهتري 
فكر كنم كه در برابر شكســت 
و نااميدي وقار را نشــان دهد. 
كارآفرينان بايد توجه و تلاش 
كنند دفعه بعــد كه با نااميدي 
مواجه مي شــوند، بــا نصف 
 درايت كلينتون پاســخ نشان 

دهند. 
منبع: فوربس

ترجمه: بازده 

راهنماي يك كارآفرين براي كنار آمدن با نااميدي

 هزينه فرصت چيست؟
هزينه فرصــت، هزينــه فرصت ســرمايه 
يــا هزينــه فرصــت از دســت رفتــه بــه 
معنــي هزينه هــاي ناشــي از رد بهتريــن 
اخــذ هنــگام  در  جايگزيــن   گزينــه 

 يك تصميم است. 
علاوه بر اين از مفهوم هزينه فرصت مي توان 
در يافتن مزيت نسبي در تجارت نيز بهره برد. 
البته بيشتر اوقات در اقتصاد هزينه فرصت در 
پروژه هاي اقتصادي مطرح مي شــود و هدف 
اصلي از طرح آن نيز بررسي تخصيص بهينه 

منابع موجود است. 
پس مي توان گفت يكي از مفاهيم كليدي كه 
در نظريه پردازي درباره سرمايه گذاري نقش 

محوري دارد، مفهوم هزينه فرصت است. 
هزينه فرصت كه به آن عباراتي چون هزينه 
اقتصادي، هزينه واقعي يا قيمت ســايه نيز 
مي گوينــد، همان هزينه اي اســت كه براي 
فرصت هاي از دست رفته پرداخت  مي شود. 

زماني كه درباره مصرف منابع كمياب )داراي 
محدوديت مصرف(، جهت توليد كالايي معين 
از كالايي ديگر چشم پوشي مي كنيم، در واقع 
آن كالاي ديگر را جهت توليد كالاي معيني، 
قرباني كرده ايم و اين كاهش توليد )كالاي فدا 
شده( را مي توان به منزله هزينه توليد كالاي 
معين تلقي كرد كه به آن هزينه فرصت گفته 

مي شود. 
اگر يك فرد يا يــك بنگاه، از ميــان چندين 
انتخاب متفاوت يكي را برگزيند، هزينه فرصت 
اين فرد يا بنگاه، معادل است با هزينه مرتبط با 
بهترين انتخاب ممكن از بين ساير انتخاب هاي 
باقيمانده كه از آن صرف نظر شده است. مفهوم 
هزينه فرصت نقش مهمي را در تضمين اينكه 
منابع كمياب به صورت كارا مورد استفاده قرار 
گرفته اند يا نه، بازي مي كند. بنابراين محدود به 
هزينه هاي پولي يا مالي نمي شود و هر چيزي 
كه داراي ارزش باشــد و از آن صرف نظر شده 
باشــد، مي تواند به عنوان هزينه فرصت تلقي 
شــود. از آن جمله مي توان بــه هزينه واقعي 
محصول صرف نظر شــده، زمان يــا تفريح  از 

دست رفته اشاره كرد. 

مفاهيم اقتصادی آموزش

برايان تريسي
ديــد بلندمــدت داشــته باشــيد و اجــازه ندهيــد موانع 
 زودگذر شــما را نگــران و تمركزتــان را از اهــداف بلندمدت

 منحرف كنند.
هــر چيــزي را كــه امــروز در زندگي تان 
داريــد خودتــان بــه دليــل ويژگي هاي 
شــخصيتي تان بــه ســوي خــود جذب 
 كرده ايــد و بعــد از ايــن هــم همينطور 

خواهد بود. 
 بــراي خودتــان مشــخص كنيــد كه به 
عنــوان يك فروشــنده حرفــه اي به چه 
ارزش هايــي متعهد هســتيد و بــه خاطر 
 هيچ كس و هيچ چيز و هيــچ عاملي آنها را

 زيرپا نگذاريد.  در تمام لحظات و در هر فرصتي با خودتان گفتگوي 
دروني مثبت داشته باشيد.فروشندگان برتر 

با ساير فروشندگان رقابت نمي كنند. 
آنها در واقع با عملكردهاي گذشته خودشان 

رقابــت مي كنند و آنهــا رقيب 
 جدي خودشــان 

هستند.

اصول موفقيت 

كلاهبرداري ، كاري بر پايه فريب
سرهنگ امير فراستي ،معاون اجتماعي 

فرماندهي انتظامي تهران بزرگ
كلاهبــرداري كاري بــر پايــه فريــب 
اســت. كلاهبــرداري جرمي اســت كه 
در اثــر تحــولات اجتماعي ايجــاد و از 
جرائــم عمومــي محســوب مي شــود؛ 
يعنــي در صــورت گذشــت شــاكي، 
 تعقيــب يا اجــراي حكــم متوقــف نمي شــود و حكــم صــادره اجرا 
خواهد شد. در اين صورت جامعه به عنوان مدعي عمومي وارد عمل شده و 
فرد كلاهبردار را به تحمل مجازات محكوم خواهد كرد، زيرا چنين فردي 
علاوه بر اينكه موجب ورود خسارت و ضرر مادي و معنوي به افراد مي شود؛ 
امنيت عمومي جامعه را برهم مي زنــد و جامعه دچار ضرر مادي و معنوي 

خواهد شد. 
با نگاهي اجمالي و بررسي پرونده ها و شيوه هاي كلاهبرداري، مي توان جرم 

كلاهبرداري را به دو دسته اينترنتي و غير اينترنتي تقسيم كرد.
 محيط انجام كلاهبرداري در دو شــيوه گفته شــده فرق مي كند ولي فرد 
كلاهبردار براي رسيدن به نيت خود، يك پروسه متقلبانه را ترسيم كرده و 
سعي مي كند كه فرايند متقلبانه خود را از طريق صحنه سازي و مانورهاي 

متقلبانه به پيش ببرد. 
هر چند هر فردي كه خوش برخورد و خوش پوش و داراي ظاهري آراســته 
باشــد كلاهبردار نيســت؛ ولي غالبا افراد كلاهبردار خوش پــوش و داراي 
ظاهري آراســته، ولخرج و خوش برخورد هســتند و براي رسيدن به اهداف 
خود، حــرص و طمع افــراد ديگر را برانگيختــه و بــا دادن وعده هاي مالي 
آنها را اغفــال مي كنند. اين افراد درجه ريســك پذيري طــرف مقابل خود 
را بالا برده و به حدي حرفــه اي برخورد مي كنند كه امــكان تفكر و تجزيه 
و تحليل را از طــرف مقابل خود مي گيرنــد؛ در اين حالت كافي اســت كه 
فرد كمي غفلــت يا طمع كنــد. در بين فريب خــوردگان اينگونــه جرائم، 
 همه اقشــار جامعه را مي توان ديد و ايــن موضوع مختص به گروه يا قشــر
 خاصي نيست. چه بســا افراد تحصيلكرده با موقعيت اجتماعي مناسب هم 
طعمه اينگونه ســود جويان قرار مي گيرنــد. از اينرو هنــگام انجام هرگونه 
معامله مانند ســرمايه گذاري هاي اقتصادي، انجام مشــاركت مدني، خريد 
و فروش ملك، مغازه، ماشــين يا ســاير قراردادهــا، بهتر اســت در ابتدا از 
كســاني كه در اين حرفه فعاليت دارند و در اين حوزه تجربه كافي را كسب 
كرده اند پرس و جو شــود. چون ما نخســتين و آخرين فردي نيســتيم كه 
مي خواهيم يك پلاك ثبتــي را خريداري كنيم يا فعاليــت اقتصادي انجام 
دهيم. از انجام معامله و تنظيم قرارداد عجولانه خــودداري كنيد و از طرف 
مقابل بخواهيد كه فرصت و زمان مناســبي به شــما جهت اخذ مشــاوره از 
ديگــران بدهد. اصول اســناد و مدارك ايشــان را مشــاهده و حتما اصالت 
آن را از مرجع صادر كننده، جويا شــويد. در برخورد با افــرادي كه گذري و 
ناشــناس و يك باره وارد زندگي شما شده اند و شــما هيچ شناختي نسبت 
 به آنها نداريد، هوشيارتر باشيد و نســبت به اطلاعاتي كه به شما مي دهند،
 تحقيق كنيد. با كســي تنظيم قرارداد كنيد كه در درجه اول، اصول اســناد 
به نام آنها باشــد. اســناد تجاري ای را كه مي گيريد در متن قــرارداد ذكر 
كنيد و صادر كننده اين اســناد، همان طرف معامله باشد و اگر اسناد تجاري 
مشتري را به شــما مي دهند، آن را ظهرنويسي كنند. در رعايت مفاد قرارداد 
 متعهد باشــيد و قبل از امضاي متن قرارداد حتما با وكلا و مشاوران حقوقي

 مشورت كنيد.

امنيت

10 كاري كه مديران چابك بايد متفاوت انجام دهند 
۱- كار كمتر

كار در جريان را در سطح ســبد محصول محدود كنيد، اتلاف را حذف و 
تمركز ايجاد كنيد، كارهاي موازي كمتري انجام دهيد. مســائل را ساده 

نگاه داريد. 
۲- اكتشاف و تطبيق 

به جــاي دنبال كردن برنامه اي مشــخص، اكتشــاف كنيد و خــود را با 
آموخته هاي تان تطبيق دهيد. 

۳- يادگيري سريع
چرخه هاي بازخورد را كوتاه كنيد، تحمل پذيرش اشتباهات را داشته باشيد 

و براي يادگيري و بهبود مستمر ارزش قائل شويد. 
4- يك تيم ، يك هدف 

براي جلوگيري از انباشــته شــدن كارها، تيم هايي محصول محــور، متحد و 
چندتخصصي با هدفي مشترك تشكيل دهيد و سياسي كاري را سركوب كنيد. 

۵- تمركز روي ارزش 
به جاي هزينه، روي ارزش تمركز كنيد. ارزش را هر چه زودتر و به تدريج 

تحويل دهيد و روي ساخت محصول درست تمركز كنيد. 
۶- توانمندسازي تيم ها

با الهام بخشــيدن و تعامل با تيم ها، فرصتي براي ايجاد محرك هاي ذاتي 
مانند اختيار، تسلط و هدف فراهم كنيد. 
۷- پذيرش واقعيت هاي سخت 

در پذيرش مشكلات و واقعيت هاي سخت باز عمل كرده و تيم خود را در 
حل مشكلات ياري و حمايت كنيد و همواره به ياد داشته باشيد كه چابكي 

مشكلات شما را حل نمي كند، بلكه آنها را براي تان نمايان مي سازد. 
۸- افكار بزرگ، شروع كوچك 

چشم اندازي بزرگ داشته باشيد ولي آن را در بخش هاي كوچك تحويل 
دهيد. 

۹- همكاري
نقش خود را به خوبي ايفا كرده و اعضاي تيم خود را حمايت كنيد و به افراد 

فرصت دهيد كه حضوري فعال در پروژه ها داشته باشند. 
۱۰- رهبري نمونه بودن

ابتدا خود چابك باشيد، از تكنيك هاي آن استفاده كنيد، اصول چابكي را در 
معرض نمايش قرار دهيد و مانند رهبري خدمتگزار رفتار كنيد. 

نکته


